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REVISTA PRESEI 

 

 

 Președintele Iohannis, după ședința cu membrii guvernului, referitor la 

începerea școlilor: Facem trei scenarii pentru fiecare școală. În funcție de 

situația epidemică din fiecare localitate, autoritatea locală decide dacă școlile 

se deschid normal, dacă merg parțial on-line, sau dacă rămân închise și 

cursurile se țin numai pe internet. Ultima variantă, dacă sunt mai mult de trei 

cazuri de coronavirus la mia de locuitori în localitatea respectivă, în ultimele 

14 zile. 

Președintele Iohannis s-a întâlnit, de la ora 15, cu premierul Ludovic Orban și mai 

mulți membri ai cabinetului acestuia. Tema de discuție a fost redeschiderea noului 

an școlar. La finalul ședinței, președintele a susținut o conferință de presă. 

Președintele a anunțat că anul școlar începe la date de 14 septembrie. De asemenea, 

a anunțat că decizia de redeschidere fizică a școlilor se va lua de către autoritățile 

locale, în funcție de situația epidemiologică de la acea vreme, după mai multe 

scenarii (verde, galben, roșu). 

Principalele declarații: 

 Vă comunic datele cele mai importante pe care le avem acum și deciziile 

care au fost luate astăzi. În săptămânile care urmează vor fi detaliate. 

 Primul lucru, important pentru elevi și părinți. Pe 14 septembrie începe noul 

an școlar preuniversitar. Pentru majoritatea elevilor înseamnă că vor merge 

efectiv, fizic la școală. 

 Pentru a ține cont de impactul pandemiei în fiecare școală, localitate, s-au 

elaborat 3 scenarii în funcție de numărul de bolnavi de acolo. 

 Foarte important, felul în care va funcționa fiecare unitate școlară va fi decis 

local. Decizia se descentralizează la nivel de județ. În funcție de situația 

concretă, locală, se va decide dacă unitatea va funcționa după scenariul unu, 

doi sau trei. 
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 Aceste criterii sunt mai general valabile, fiind folosite și pentru a evalua 

impactul pandemiei asupra școlilor. 

1. Scenariul verde = în localitate e mai puțin de o persoană în medie detectată 

cu COVID în ultimele 14 zile, raportat la mia delocuitori 

2. Scenariul galben = 1-3 persoane detectate în medie în ultimele 14 zile, la 

mia de locuitori 

3. Scenariul roșu = mai mult de 3 bolnavi noi în localitatea respectivă, la mia 

de locuitori, în medie, în ultimele 14 zile 

 Important de știut: învățământul online e acceptat ca cel normal, se predă 

materie, lucrurile merg mai departe, când nu se pot ține cursuri fizice. E 

acceptat ca formă de învățământ. Evident, pentru vremuri de pandemie e 

nevoie de norme sanitare speciale. Ministerul Sănătății lucrează la ele, se vor 

publica. Implică norma de distanțare, de igienă, de dezinfecție și multe alte 

lucruri. 

 Rețineți aspectele cele mai importante. Anul școlar începe pe 14 septembrie, 

majoritatea copiilor merg efectiv la școală. Punem accent pe învățământ de 

calitate, siguranța și sănătatea elevilor. Decizia, dacă elevii merg la școală 

sau învață online se ia pe fiecare școală în parte la nivel de județ. La 

propunerea școlii, a ISJ și se decide cu factorii din Comandamentul 

Județean. 

În continuare, președintele a răspuns întrebărilor adresate de jurnaliști: 

 Întrebare (Î): Vorbim de cazuri la mia de locuitori? În București media s-ar 

încadra în scenariul roșu. 

Răspuns (R): Bucureștiul se încadrează în scenariul verde. Majoritatea intră 

pe acest scenariu. Un număr de câteva sute de localități, la momentul acesta 

la care vorbim, ca exemplu, sunt câteva sute care intră în scenariul galben și 

sunt numai 50 care astăzi s-ar încadra în roșu. Dacă numărul de cazuri crește 

se va închide școala pe localitate sau cartier, nu se va închide pe ansamblu. 

Este vorba de cazuri noi, din media ultimelor 14 zile per mia de locuitori. 
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 Î: Am văzut că ați explicat cazurile. E un model pur românesc? Cât de des se 

vor face analizele? Sunt foarte bine puse la punct? Se analizează la centru 

sau doar pe plan local 

R: Aceste analize vor fi foarte detaliate, se vor face permanent, actualiza 

permanent. E important ca datele să fie obiective și criteriile să fie 

aplicabile. Da, vom avea situația când în unele localități școala se va face 

online, iar în altele absolut normal fiindcă acolo ar fi puține cazuri. De 

aceea, împărțirea pe scenarii e folosită și la noi. 

 Î: Am avut și azi peste 1300 de infectări. Se întâmpla asta și pentru că o 

parte dintre cetățeni nu respectă regulile. V-aș ruga să faceți un exercițiu, ce 

i-ați spune unui cetățean care neglijează regulile? 

R: E extrem de important să respectăm cu toții acest norme. Respectarea lor 

este singura modalitate prin care putem îngrădi răspândirea epidemiei. 

Autoritățile trebuie să-și facă treaba lor dar răspândirea epidemiei poate fi 

oprită numai de noi. 

 Î: Ce se întâmplă cu părinții dacă copiii vor face școala online? 

R: E în discuție un scenariu similar cu cel din starea de urgență, când părinții 

vor primi un ajutor. Totuși, nu se poate lua o măsură care privește pe toți, 

dar se va lucra rapid la un scenariu ce poate fi pus în practică pentru a veni și 

în sprijinul părinților. 

 Î: Ne-ați prezentat cele 3 scenarii. Ați spus că cele mai multe localități vor fi 

în cel verde. În acest context e sigur ca în 27 septembrie să se meargă la vot? 

R: Nu trebuie să facem o confuzie între școală și votare. Cea de școală e 

complexă, implică un număr mare de copii, de cadre didactice. Cea de votare 

trebuie să respecte și ea normele stabilite de către Ministerul Sănătății, dar e 

clar că spațiile se vor dezinfecta și înainte și după. Da, în condițiile în care 

vom avea toate aceste norme în vigoare votarea poate să fie o activitate 

sigură. 

 Î: Pentru că vor fi localități în scenariul roșu considerați că școala online 

poate înlocui cu succes școala clasica? 

R: Cu siguranță cea online nu e egală cu școala în clasă, dar pentru o 

perioadă scurtă de timp poate să țină loc.  
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Scenariile se actualizează permanent. Pentru a nu pierde firul și materia, 

online-ul care va fi pregătit mult mai bine decât a fost pentru starea de 

urgență va ține loc învățământului în clasă. 

 Î: Aveți un plan stabilit dacă crește numărul infectărilor? 

R: Ne preocupă chestiunea. E unul dintre motivele pentru care am făcut 

atâtea apeluri. PSD a tras de timp și s-a creat un vid legislativ, iar multe 

săptămâni mii de oameni bolnavi au ieșit din spital. Acum trebuie să 

revenim la normalitate. Nu știe nimeni cum va evalua pandemia. Noi 

considerăm un scenariu în care nu va fi mai rău decât acum. Evident că dacă 

cresc foarte tare cazurile vom amâna începerea anului școlar, dar e o decizie 

care se va lua foarte aproape de 14 septembrie. Deocamdată scenariul luat în 

calcul e că școala începe. 

 Î: Au existat multe probleme cu școala online. Elevii trebuie să primească 

acele tablete. Ce se întâmplă cu copiii care nu au acces la internet sau orice 

alt sistem. E foarte scurt timpul. 

R: Guvernul și ministerul lucrează cu viteză maximă. Sunt convins că aceste 

chestiuni se vor rezolva. 

 Î: În cazul unui scenariu roșu, cine va învăța elevii să lucreze de pe tabletă? 

R: În fiecare școală se vor lua măsurile ce se impun. Generația tânără 

folosește cu mare îndemânare aceste instrumente noi, dar unde nu există 

această pricepere sunt convins că învățătorii se vor ocupa. 

 Î: Se va face această analiză la fiecare două săptămâni? 

R: Nu, actualizarea datelor se face zilnic. Doar criteriul e media ultimelor 14 

zile, nu se face aaliza din 14 în 14 zile. Analiza se face zilnic, pe baza acelor 

date. Fiecare comandament județean va evalua situația. Într-o localitate unde 

nu sunt bolnavi comitetul se va aduna când apar cazuri ce trebuie luate în 

considerare. Nici în scenariul roșu nu stăm 14 zile, imediat ce condițiile sunt 

bune se va lua decizia și scoala va reîncepe. 

 Î: În urmă cu un an discutați în CSAT lupta cu clanurile interlope. Ieri s-a 

ajuns la crimă, azi un parastas cu sute de persoane fără mască. Cum poate fi 

stopat fenomenul? 
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 R: Putem vedea că există o preocupare serioasă și la Interne, și la marile 

Parchete și Ministerul Justiției. Nu se poate repara ușor ce s-a stricat în 30 de 

ani. Sau, dacă vreți să fiu mai concret, să ne amintim cu tristețe de cei 3 ani 

de guvernare PSD când a încercat cu toată forța să distrugă legile justiției, să 

apere penalii. Asta se vede acum pe străzi. În Parlament e aceeași majoritate 

PSD-istă. Nu ne face să ne oprim, vom merge mai departe pentru a pune 

lucrurile la locul lor, ca infractorii să fie la pușcărie și oamenii cinstiți să fie 

apărați de instituțiile statului, nu invers. 

 Î: S-a vorbit despre elevi, mai ales despre cei din rural. Să vorbim și despre 

profesori. Ce se întâmplă cu cei care nu au acces la internet? 

R: Se lucrează foarte intens pentru a îmbunătăți accesul la Internet. Acolo 

unde nu se găsesc rapid soluții vor fi găsite soluții care sunt accesibile și 

celor care nicicum nu ajung la online, cum ar fi învățământul prin TV. 

 Î: Profesorii vor mai beneficia de majorarea garantată de legea salarizării? 

R: Această discuție trebuie purtată la nivel de guvern. Sunt convins că 

guvernanții vor veni cât de repede cu un răspuns. 

 Î: Mai e doar o lună de începerea școlii. Nu avem gata tabletele, manualele, 

biblioteca școlară virtuală iar doar 20 de mii de cadre didactice sunt formate 

pentru acest program. Cum evaluați prestația guvernului pe acest segment? 

R: Vedeți, din aceste motive am avut marea ședință de azi. Și eu vreau să mă 

asigur că se vor rezolva cât se poate de multe din probleme. Pe mine mă 

interesează foarte mult cum începe școala. Da, în alte domenii mai e foarte 

mult de lucru. 

 Î: Concret, schimbați ceva la formarea cadrelor didactice? 

R: Se pregătesc formate pentru platforme online, stagii, o bună parte se vor 

pune în practică. 

 Î: Măsurile de distanțare vor presupune probabil nevoia de spații 

suplimentare și personal didactic suplimentar. Există acum un număr 

suficient de profesori și învățători ca să se asigure respectarea măsurilor? 

R: Multe din probleme trebuie rezolvate local. Direcțiunea, consiliul trebuie 

să ia măsuri.  
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Da, atunci când va fi nevoie să se lucreze în ture suplimentare e clar că se va 

preda în ore suplimentare. E greu de imaginat că se pot angaja pentru o lună 

sau două cadre didactice în plus. Soluția nu poate fi dictată de la centru, e 

nevoie de un cadru legal potrivit. Finanțarea școlilor e împărțită între 

autoritățile locale dar plata e la cele centrale. Se va face un calcul ca să se 

țină cont la rectificare. 

 Î: 10 august. Precum bine știți clasarea dosarului a stârnit consternare. 

Ordonanța de infirmare a clasării arată mai multe probleme. Întrebarea mea 

se leagă de numirea doamnei Hossu. Au existat critici. Considerați că 

numirea doamnei la șefia DIICOT a fost o greșeală? 

R: În primul rând dați-mi voie să constat că dosarul a fost întors, ceea ce e 

un lucru bun. Acum o săptămână m-a întrebat cineva ce părere am și am 

spus că personal mi-aș dori să se cerceteze mai în detaliu. Persoana 

menționată a decis asta și mi se pare un lucru bun. Dacă aș da timpul înapoi 

mi-aș fi dorit să nu există guvernarea pesedistă care a considerat că e un 

lucru bun să-i bată și să-i gazeze pe români. E important să se facă lumină. 

Important pentru mine e ca adevărații vinovați să fie trași la răspundere. Am 

încredere în Justiție, sunt convins că cei responsabili vor fi trași la 

răspundere. 

 Î: În calitate de președinte considerați că predarea online asigură dreptul 

constituțional la educație? 

R: Răspunsul e clar da. Să privim în context, suntem în plină pandemie. Nu 

facem asta fiindcă vrem să experimentăm cu copiii noștri. Sunt convins că 

predarea online va fi din ce în ce mai performantă. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 Anisie: Termenul de livrare a 250.000 de tablete pentru copii - 10 

septembrie; se pregăteşte şi achiziţia a 74.000 de laptopuri 

Ministrul Educaţiei, Monica Anisie, a declarat, miercuri, că termenul de livrare 

pentru cele 250.000 de tablete care vor fi achiziţionate pentru copiii din familii 

defavorizate este 10 septembrie, fiind solicitată şi asigurarea conexiunii la internet. 
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Anisie a precizat că Ministerul Educaţiei pregăteşte şi achiziţia a 74.000 de 

laptopuri pentru 1.100 de licee. 

 

"La momentul acesta Guvernul a alocat banii necesari pentru achiziţionarea a 

250.000 de tablete pentru acei copii din mediile defavorizate. Sunt copii care au 

nevoie de aceste echipamente electronice. Prin urmare, aşteptăm ca achiziţia să fie 

definitivată de Oficiul naţional de achiziţii. (...) Deja, înţeleg că au fost realizate 

oferte, termenul din caietul de sarcini este 10 septembrie, termen de livrare, prin 

urmare ar trebui să se întâmple. În acelaşi timp trebuie să ne uităm şi la faptul că în 

această perioadă foarte mulţi primari s-au organizat şi au achiziţionat echipamente 

electronice pentru copii. De exemplu, la Cluj au fost achiziţionate tablete pentru 

toţi elevii. În acelaşi timp, Ministerul Educaţiei pregăteşte (...) achiziţia a 74.000 de 

laptopuri pentru peste 1.100 de licee. Prin urmare, achiziţie pentru liceu - 74.000 

laptopuri, achiziţie pentru copiii din familiile defavorizate - 250.000 de tablete. Ne 

preocupă ca în septembrie să începem şcoala, noi ne dorim în sala de curs, dar dacă 

situaţia epidemiologică o va impune, să putem folosi ca alternativă învăţământul 

online", a precizat Anisie la Antena 3. 

 

Ea a adăugat că Ministerul Educaţiei a prevăzut în caietul de sarcini achiziţionarea 

acestor echipamente şi conexiune la internet. "Deci operatorii care vor câştiga acea 

achiziţie vor trebui să-şi asume că şi conexiunea la internet este asigurată", a mai 

spus Anisie.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 Patronatele din hoteluri prezintă joi situaţia economică din domeniu 

Federaţia Industriei Hoteliere din România (FIHR) organizează joi o conferinţă de 

presă în care urmează să prezinte măsurile adoptate pentru depăşirea dificultăţilor 

economice cauzate de pandemie, dar şi eforturile depuse de hotelieri pentru 

respectarea regulilor impuse de autorităţi. 
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Preşedintele FIHR, Călin Ile, subliniază că antreprenorii din turism au ajuns să fie 

consideraţi, în mod nejustificat, un fel de ţapi ispăşitori ai crizei medicale prin care 

trece în prezent România. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Consumul a crescut în luna iunie cu 9,1% față de luna mai. După ridicarea 

restricțiilor de circulație din mai, vânzările de carburanți au crescut cu 17%, 

dar cele de alimente au scăzut ușor (-0,5%). 

În luna iunie volumul cifrei de afaceri din comerţul cu amănuntul a crescut faţă de 

luna precedentă cu 9,1% (brut), dar este chiar peste nivelul din iunie 2019 (+2,9). 

Avansul este însă mai mic, luând în considerare inflația. 

Trendul ascendent (serie brută) este pe fondul: 

 creșterilor înregistrate la comerţul cu amănuntul al carburanţilor pentru 

autovehicule în magazine specializate (+17,6%)  

 creșterilor în vânzările de produse nealimentare (+14,6%), ca urmare a 

redeschiderii mallurilor și magazinelor neesențiale. 

Pe de altă parte, vânzările de produse alimentare, băuturi şi tutun au scăzut cu 

0,5%, o fluctuație sezonieră nesemnificativă. 
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(Sursa: biziday.ro) 

 

 BNR a redus dobânda de politică monetară la 1,5%, față de 1,75%. Este a 

treia reducere din acest an, după alte două în mai și martie. 

Consiliul de administraţie al Băncii Naţionale a hotărât astăzi următoarele: 

 reducerea ratei dobânzii de politică monetară la nivelul de 1,50 la sută pe an 

de la 1,75 la sută pe an începând cu data de 6 august; 

 reducerea ratei dobânzii pentru facilitatea de depozit la 1,00 la sută pe an, de 

la 1,25 la sută pe an și a ratei dobânzii aferente facilității de creditare 

(Lombard) la 2,00 la sută pe an de la 2,25 la sută pe an; 

 păstrarea nivelurilor actuale ale ratelor rezervelor minime obligatorii pentru 

pasivele în lei și în valută ale instituțiilor de credit; 

 continuarea efectuării de operațiuni repo și a cumpărării de titluri de stat în 

lei de pe piața secundară. 
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Amintim că pe 29 mai BNR a redus dobânda de politică monetară la 1,75%, față de 

2%, după o altă reducere ce avusese loc în martie. 

BNR arată că pe plan intern, datele și informațiile apărute după ședința de politică 

monetară a CA al BNR de la finele lunii mai au evidențiat un impact sever al 

pandemiei de coronavirus, mai ales în aprilie, dar și efectele economice și 

financiare ale începerii relaxării graduale în luna mai a măsurilor restrictive. 

Rata anuală a inflației IPC a continuat să scadă în mai, până la 2,26 la sută (de la 

2,68 la sută în luna aprilie), pentru ca în iunie să urce la 2,58 la sută, ușor deasupra 

punctului central al țintei staționare, pe fondul unor efecte de bază și al reluării 

ascensiunii cotației petrolului. Comparativ cu nivelul înregistrat la sfârșitul 

trimestrului anterior, de 3,05 la sută, rata anuală a inflației s-a situat pe o pantă 

descendentă – ușor mai pronunțată decât cea prognozată -, atribuibilă accentuării 

semnificative a declinului în termeni anuali a prețului combustibililor. 

Creșterea economică a decelerat considerabil în trimestrul I 2020, la 2,4 la sută, de 

la 4,3 la sută în trimestrul anterior, dar dinamica sa trimestrială a rămas în teritoriul 

pozitiv, la 0,3 la sută. Totodată, deficitul balanței comerciale și-a accelerat 

semnificativ creșterea în acest interval, pe fondul scăderii pronunțate a exporturilor 

de bunuri și servicii, iar acoperirea deficitului de cont curent cu investiții străine 

directe și transferuri de capital și-a accentuat deteriorarea. 

BNR subliniază că incertitudinile asociate noilor previziuni macroeconomice 

continuă să fie extrem de ridicate în actualul context, inducând riscuri în dublu 

sens la adresa perspectivei inflației pe orizontul proiecției. Sursa lor majoră 

rămâne, cel puțin pe termen scurt, pandemia de coronavirus – care s-a 

reintensificat recent -, și măsurile restrictive asociate, ce condiționează viteza și 

traiectoria redresării economiei, chiar și în contextul susținerii oferite de 

programele de sprijin guvernamental și de măsurile de politică monetară ale BNR. 

(Sursa: biziday.ro) 
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 Planul României de cheltuire a fondurilor europene 2021-2027 și locul 

antreprenorilor IMM în schemă 

România a definitivat un draft de Acord de parteneriat, aflat încă în negociere cu 

Comisia Europeană, acesta urmând să fie documentul programatic-cheie prin care 

țara își stabilește prioritățile și modalitatea de cheltuire a fondurilor europene din 

perioada de programare 2021-2027. Aici se regăsesc și bani pentru antreprenorii cu 

firme mici și mijlocii (IMM). 

Firmele private mici și mijlocii românești vor avea la dispoziție circa 3 miliarde de 

euro din fondurile europene alocate pe perioada de programare 2021-2027, le 

spunea, în ianuarie 2020, ministrul Fondurilor Europene, Marcel Boloș, unor 

antreprenori cu care s-a întâlnit atunci la Guvern. Între timp, zilele acestea, 

Ministerul Fondurilor Europene a finalizat și un prim draft de Acord de parteneriat 

pentru fondurile 2021-2027, precum și drafturi suplimentare de programe 

operaționale. 

Aceste documente - deși incomplete și înc[ aflate în negocieri cu Comisia 

Europeană - ne indică totuși cam pentru ce fel de investiții va mai da Uniunea 

Europeană bani IMM-urilor din România. 

De precizat că aici vorbim despre Cadrul financiar multianual 2021-2027, pe 

partea de fonduri structurale și de coeziune, fără banii din agricultură și dezvoltare 

a rurală. De asemenea, nu intră aici nici banii alocați din Fondul de recuperare  din 

criza COVID-19 (Recovery Fund), negociat recent de liderii statelor UE, inclusiv 

președintele Iohannis, la Consiliul European. 

Așadar, din cei 79,9 miliarde de euro pentru România, anunțați de Klaus Iohannis 

la finalul negocierilor de la Bruxelles, în acest draft intermediar de Acord de 

Parteneriat vorbim de fonduri eurpene de circa 31 de miliarde de euro, la care se 

adaugă și contribuția bugetului României pe fiecare program operațional. 

Vorbim în principal de 10 programe operaționale, gestionate de autorități de 

management de la 3 ministere și de Agențiile de Dezvoltare Regională (ADR), 

aflate sub controlul autorităților locale. 

 

https://www.startupcafe.ro/fonduri-europene/fonduri-europene-romania-alocari.htm
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Două scenarii sunt negociate în prezent, unul mai convenabil, în care România va 

contribui cu 15% din bugetul de stat la programele operaționale, și unul mai 

probabil, în care va trebui să acoperim 30%. În varianta cu 30% din bani naționali, 

programele ajung la investiții de 47 de miliarde de euro, iar în varianta dorită de 

Guvern, cu 15% din banii noștri, investițiile se vor ridica la 41 de miliarde de euro. 

În scenariul cu contribuția națională de 30% și fonduri europene de 70%, situația ar 

fi următoarea: 

1. Programul Operațional Regional (POR) 2021-2027 

La Programul Operațional Regional (POR) sunt proiectate cele mai multe 

oportunități pentru microîntreprinderi și firme mici și mijlocii (IMM) pe perioada 

de programare 2021-2027. Spre deosebire de situația de până acum, când POR era 

gestionat de Ministerul Dezvoltării (sub multiplele sale denumiri și formule în cei 

aproape 14 ani de apartenență a României la UE), în perioada de programare 2021-

2027 POR va fi spart în 8 programe mai mici, fiecare gestionat de autoritatea de 

management de la fiecare Agenție de Dezvoltare Regională (ADR) din fiecare 

regiune. 

Aceasta a fost o dorință mai veche a primarilor și a șefilor de consilii județene, de a 

avea ei controlul asupra autorităților de management pentru POR. Zis și făcut, 

Guvernul a și publicat, zilele trecute, în Monitorul Oficial, o Ordonanță de urgență 

în acest sens. 

 POR București-Ilfov va avea o alocare totală de 1,46 miliarde de euro (din 

care 30% de la bugetul de stat și restul de la UE), 

 POR Nord-Vest - 1,74 miliarde euro 

 POR Vest - 1,43 miliarde euro, 

 POR Centru - 1,68 miliarde euro, 

 POR Sud-Muntenia - 1,91 miliarde euro, 

 POR Sud-Est - 1,81 miliarde euro, 

 POR Sud-Vest - Oltenia - 1,46 miliarde euro, 
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 POR Nord-Vest - 2,13 miliarde euro. 

Prin „POR-uri se au în vedere investiții care vizează în principal IMM-urile în 

domenii de specializare inteligentă”, scrie în draftul de Acord de parteneriat. Aici 

se mai scrie printre altele despre „dezvoltarea capacitații ecosistemului 

antreprenorial de inovare pentru crearea, maturizarea si internaționalizarea start-up 

/ spin-off in domenii RIS3 (specializare inteligentă n.r.)”. 

Tot „prin POR-uri se are în vedere finanțarea sub formă de grant a 

antreprenoriatului și infrastructurii suport pentru afaceri și stimularea activităților 

inovatoare și creșterea competitivității IMM-urilor”. 

Ca obiective și domenii de investiții, se observă, în mare,  creșterea competitivității 

IMM-urilor, precum și investiții tehnologice în IMM-uri, inclusiv tehnologii 

IT&C, IoT (internetul tuturor lucrurilor - n.r.), automatizare, robotică, inteligență 

artificiala, customizare de masă. 

Tot la POR-uri se menționează investițiile în servicii si echipamente pentru 

transformarea digitală a microîntreprinderilor și a IMM-urilor, „inovarea bazată pe 

design” în vederea dezvoltării de noi produse, transfer tehnologic, suport pentru 

dezvoltarea și implementarea de noi modele de afaceri pentru IMM-uri, în special 

pentru internaționalizare, investiții în active corporale și necorporale în 

microîntreprinderi si IMM-uri, inclusiv scale-up. 

Cele 8 POR-uri mai cuprind și investiții pentru dezvoltarea competentelor la 

nivelul IMM-urilor și entităților implicate în procesul de descoperire 

antreprenorială. 

2. POCIDIF 2021-2027 - digitalizare și instrumente financiare 

Un alt program relevant pentru IMM-uri va fi Programului Operațional Creștere 

Inteligentă, Digitalizare și Instrumente Financiare (POCIDIF), care ar urma să fie 

gestionat ca autoritate de management de Ministerul Fondurilor Europene. 

POCIDIF 2021-2027 ar urma să aibă un buget de 2,14 miliarde de euro, cu tot cu 

contribuția națională de 30%. 
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Aici regăsim axa prioritară 10- Stimularea accesului la finanțare al IMM-urilor prin 

utilizarea Instrumentelor Financiare. Cel mai probabil vor fi fonduri europene 

alocate unor fonduri de investiții, pentru acordarea de finanțări de capital de risc 

sau private equity unor startup-uri de tehnologie. 

De asemenea, prin acest program se vor susține consorții de cercetare-dezvoltare-

inovare din care vor face parte IMM-uri și firme mari. 

Tot în acest program operațional, la axa prioritară 2, se menționează susținerea 

IMM-urilor în inovare de produs sau de proces, precum și training-uri tehnologice 

și antreprenoriale avansate. 

Tot în acest program, POCIDIF, scrie și despre acordarea de „sprijin pentru 

inițierea de startup-uri sau firme spin-off în domeniul securității cibernetice”. 

„Prin POCIDIF se va oferi sprijin prin instrumente financiare pentru întreprinderi, 

inclusiv in domeniile de specializare inteligentă la nivel național, pe baza Evaluării 

ex-ante pentru instrumente financiare, care va fi elaborată, conform cerințelor 

Regulamentului” - se mai arată în draftul de Acord de parteneriat 2021-2027. 

3. POEO 2021-2027 - fonduri pentru cursuri 

Programul Operațional Educație și Ocupare (POEO) are alocat un buget total de 

5,77 miliarde de euro, din care 30% banii de la bugetul de stat. Acesta va veni în 

locul fostului POSDRU și actualului POCU, programele sociale, prin care 

România ia bani de la UE și îi cheltuie în special în cursuri și training-uri pentru 

șomeri, persoane defavorizate, tineri care nu merg la școală și nici nu au job etc. 

Instituțiile de stat și ONG-urile fac de regulă proiecte cu acești bani. 

Ministerul Fondurilor Europene va fi autoritate de management și la POEO 2021-

2027, ca și acum, la POCU 2014-2020. 

În acest program se vor regăsi și din 2021 schemele de finanțare pentru deschidere 

de mici afaceri: „granturi pentru finanțarea unor scheme de antreprenoriat (de tipul 

start-up students)”. 
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Tot aici se va continua cu subvenții pentru salarii, în firme private - „stimularea 

angajatorilor pentru utilizarea unor forme de muncă flexibile şi pentru finanțarea 

investițiilor care să permită utilizarea acestor forme prin facilitarea accesului la 

finanțare destinat IMM-urilor și acordarea de măsuri de acompaniament pentru 

finanțarea beneficiilor acordate tinerilor”. 

Nu vor lipsi nici banii pentru „întreprinderile sociale de inserție pentru susținerea 

tinerilor NEETs (care nu merg nici la școală, nici la job), prin acoperirea costurilor 

de calificare la locul de muncă, consiliere și orientare profesională, subvenționarea 

contractelor de muncă și plasarea pe piața muncii la finalul perioadei de sprijin”. 

În cadrul POEO 2021-2027 se anunță și Programul „Tânăr Voluntar”, prin care se 

vor da granturi pentru „familiarizarea tinerilor cu rigorile solicitate la un loc de 

muncă, cu aspectele ce țin de practicarea unei meserii”. 

În acest program operațional vor fi bani și pentru „programe de pregătire a 

managerilor sau a unor măsuri de îmbunătăţire a accesului IMM-urilor la diversele 

modalități de digitalizare a activității lor (ex.: SME Digital Start Pack)”. 

4. PODD 2021-2027 - proiecte de mediu 

Programul Operațional Dezvoltare Durabilă (PODD) 2021-2027 va avea un buget 

total de 5,6 miliarde de euro, cu cei 30% de la bugetul de stat. Tot MFE va fi 

autoritate de management, conform draftului intermediar de Acord de parteneriat. 

Aici vor fi în principal proiecte legate de protecția mediului și eficiență energetică. 

În cadrul programului, se va aloca un buget de 400 de milioane de euro pentru 

promovarea eficienței energetice. În această linie de finanțare vor intra și firmele 

mici și mijlocii. 

5. Programul de pescuit 2014-2020 

Programul de Acvaultură și Pescuit (PAP) 2021-2027 va avea o alocare de numai 

162 milioane euro, cu tot cu cei 30% de la bugetul național. PAP va fi gestonat de 

Ministerul Agriculturii (ca și până acum) și va finanța și o serie de proiecte IMM, 

cum sunt cele din domeniul turismului agrementului de pescuit, al restaurantelor cu 

specific pescăresc, al crescătoriilor de pește, al procesării produselor din pește etc. 
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6. Tranziție justă 

În Programul Operațional de Tranziție Justă (POTJ) se vor aloca circa 2,5 miliarde 

de euro, cu tot cu contribușia națională de 30%. Aici vorbim în principal de bani 

din Facilitatea de Tranziție Justă, prin care UE finanțează reconversia zonelor 

miniere, după închiderea minelor. POTJ 2021-2027 va fi gestionat de Ministerul 

Fondurilor Europene, ca autoritate de management, cel puțin în așa cum arată 

acum schema. 

De aici se vor da bani pentru „finanțarea creării de noi întreprinderi, inclusiv prin 

incubatoare de afaceri și servicii de consultanță, precum și investiții productive in 

IMM-uri, inclusiv în întreprinderi nou înființate, care conduc la diversificare și 

reconversie economică”. 

O axă prioritară a POTJ urmărește tranziția justă a zonelor miniere „prin 

dezvoltarea spiritului antreprenorial, IMM-urilor a cercetării și inovării și a 

digitalizarii”. 

Banii vor ajunge în 6 județe din România: Hunedoara, Gorj, Dolj, Galați, Prahova 

și Mureș, „care trebuie sprijinite la nivel economic și social în procesul de tranziție, 

având in vedere aspectele similare ce tin de economie, populație, ocupare sau 

aspecte de mediu”. 

În fine, cam în acest tip de investiții se vor duce banii europeni 2021-2027 destinați 

IMM-urilor și startup-urilor românești. 

Așa cum se observă, se pune accent pe afaceri tehnologice, cu un grad de 

dificultate mai mare, așa cum avertiza și ministrul Boloș, în ianuarie 2020. 

„Dacă până acum ne puteam gândi la inițiative antreprenoriale care duceau spre 

activitățile curente ale firmelor, din următoarea perioadă de programare trebuie să 

gândim alt tip de inițiative antreprenoriale, care au la bază cercetarea, transferul 

tehnologic, producția inteligentă. Acestea ar fi cuvintele de ordine pe care le 

promovează Uniunea Europeană în momentul de față. Discutăm de o dublare a 

acestor fonduri și de canalizarea acestor tipuri de investiții în zonele care țin de 

tehnologiile de vârf”, spunea el pe 22 ianuarie, după întâlnirea cu antreprenorii. 

 

https://www.startupcafe.ro/bani-europeni/fonduri-europene-firme-romanesti-startup-2021-2027.htm
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Celelalte programe operaționale de fonduri structurale și de coeziune vor fi: 

7. Transport 2021-2027 - cel mai mare 

Programul Operațional Transport (POT) va fi cel mai mare program operațional de 

fonduri structurale și de coeziune - circa 9 miliarde de euro, cu tot cu cei 30% de la 

statul român. Ministrul Transporturilr va fi autoritatea de management. 

Cu acești bani ar trebui să se construiască autostrăzi , căi ferate, poduri și 

aeroporturi în principal. 

În prezent, transporturile intră în Programul Infrastructură Mare (POIM) 2014-

2020, care cuprinde și partea de mediu, gestionat de Ministerul Fondurilor 

Europene, ca autoritate de management. 

8. Sănătate 2021-2027 

Programul Operațional Sănătate (POS) va avea un buget total de circa 4,2 miliarde 

de euro, cu tot cu contribuția națională de 30%. POS 2021-2027 va fi gestionat tot 

de MFE, ca autoritate de management. 

Aici va intra, printre altele, construirea „celebrelor” spitale regionale, care ar fi 

trebuit să fie construite cu bani din Programul Operațional Regional 2014-2020 și 

fonduri naționale în principal. 

La nivel mai mic, și cabinetele de medicină de familie vor putea fi finanțate - ca 

beneficiari - din POS 2021-2027, conform draftului de program. 

9. POIDS 2021-2027 

Programul Operaţional Incluziune și Demnitate Socială (POIDS) va avea o alocare 

de 4,2 miliarde de euro, cu tot cu cei 30% de la bugetul național. Programul, 

gestionat tot de MFE ca autoritate de management, va cuprinde în principal servicii 

și asistență pentru vârstini, persoane cu dizabilități, persoane defavorizate. Practic, 

POIDS 2021-2027 preia o parte din actualul POCU 2014-2020 și fostul POSDRU 

2007-2013. 
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10. Asistență tehnică 

Programul Operațional Asistență Tehnică (POAT), gestionat tot de MFE, va avea o 

alocare totală de 258 de milioane de euro, în varianta cu 30% contribuție națională. 

Ca și până acum, banii vor fi folosiți pentru instruirea, pregătirea și plata 

suplimentară a personalului implicat în absorbția de fonduri europene pe toate 

celelalte programe. 

În fine, această prezentare a alocărilor de fonduri europene aflate în negociere cu 

Comisia Europeană nu banii din Fondul de recuperare din criza coronavirus, care 

se ridică la 33 de miliarde de euro, din care jumătate sunt granturi și jumătate, 

împrumuturi pe care le poate contracta România. 

De asemenea, nu cuprinde nici fondurile pentru plățile directe la hectar, în 

agricultură, și nici Programul de dezvoltare rurală, gestionate de Ministerul 

Agriculturii. Într-un draft mai vechi de la Ministerul Agriculturii, aceste fonduri 

erau undeva la 20 de miliarde de euro, cu tot cu partea națională de cofinanțare. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Judecătorii cer modificarea legislației și revizuirea Constituției, în urma 

rămânerii definitive a deciziei CEDO în Cazul Kovesi. Cer independența 

procurorilor, libertatea de opinie a magistraților dar și o reformă a Curții 

Constituționale care să cuprindă depolitizarea acesteia. 

Asociațiile “Forumul Judecătorilor” și “Inițiativa pentru Justiție” au emis un punct 

de vedere elaborat, în urma deciziei Ministerului de Externe de a nu ataca decizia 

pronunțată de CEDO în speța câștigată de Laura Codruța Kovesi, împotriva 

deciziei CCR prin care a fost demisă din funcția de procuror-șef al DNA. 

Principalele puncte de vedere exprimate de judecători: 

 Eliminarea limitărilor reglementate cu privire la libertatea de exprimare a 

judecătorilor și procurorilor 
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 Reglementarea principiului independenței între principiile care guvernează 

activitatea procurorilor. Este necesară cel puțin explicitarea sintagmei „sub 

autoritatea ministrului justiției”, prevăzută la Art. 132 din Constituție 

 Regândirea sistemului de numire/revocare a procurorilor în funcții de 

conducere la nivel înalt, inclusiv prin revizuirea dispozițiilor 

corespunzătoare din Constituție, în vederea asigurării condițiilor pentru un 

proces de numire/revocare neutru și obiectiv, prin menținerea rolului unor 

autorități, cum sunt Președintele și Consiliul Superior al Magistraturii 

(CSM), în măsură să contrabalanseze influența Ministrului Justiției (spre 

exemplu, cel puțin reglementarea avizului conform al CSM).  

 Realizarea unor modificări legislative și/sau revizuiri constituționale cu 

privire la Curtea Constituțională. 

 Revizuirea legislației constituționale și infraconstituționale privind 

desemnarea judecătorilor Curții Constituționale a României și procedurile 

aflate în competența Curții. Reglementarea unor interdicții de desemnare ca 

judecători a persoanelor care au fost membri ai unor partide politice, cu cel 

puțin 5 ani înainte de desemnare.   

Comunicatul integral al celor două asociații 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 Cum motivează Orban atacarea la CCR a legii care mărește pedepsele 

pentru pedofili: Intervenția Guvernului nu are în vedere blocarea legii, ci 

eliminarea oricăror vulnerabilități de ordin constituțional 

Guvernul a sesizat Curtea Constițională în privința legii care majorează pedepsele 

pentru agresiunile sexuale împotriva minorilor deoarece ar exista vulnerabilități de 

ordin constituțional, care ar genera dificultăți în aplicarea sa, susține premierul 

Ludovic Orban, într-un răspuns transmis mai multor organizații neguvernamentale. 

Orban mai susține că declararea ca neconstituțională ulterior adoptării sale ar putea 

afecta dosarele în curs şi ar avea efectul opus celui scontat. 

 

 

http://www.forumuljudecatorilor.ro/index.php/archives/4178
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Acesta este reacția la scrisoarea unor organizații neguvernamentale care critică 

decizia Guvernului de a sesiza Curtea Constituțională în privința legii care 

majorează pedepsele pentru agresiunile sexuale împotriva minorilor. Actul 

normativ, adoptat de Camera Deputaților, prevede că violul și actul sexual cu un 

minor sunt infracțiuni pentru care prescripția nu înlătură răspunderea penală. 

 

Guvernul argumentează că reglementarea încalcă Legea fundamentală deoarece 

„instituie un tratament discriminatoriu între persoanele care au comis infracțiuni de 

o gravitate similară, în sensul în care nu pot fi identificate rațiuni obiective pentru 

alegerea acelor infracțiuni care urmează a fi imprescriptibile”, notează news.ro, 

potrivit Digi.ro 

 

În replică, premierul spune că tezele transmise în spațiul public de anumiți 

politicieni și care au trezit îngrijorarea sunt în totalitate false. "Acești politicieni 

acționează după principiul hoțul strigă hoții, pentru că după ce au eliberat din 

pușcării zeci de mii de infractori acum plâng, cu lacrimi de crocodil, de mila 

victimelor. Sesizarea transmisă de Guvernul României la Curtea Constituțională nu 

urmărește blocarea majorării pedepselor pentru agresorii sexuali de minori, așa 

cum în mod voit au lăsat să se înțeleagă anumiți politicieni care dovedesc din nou 

că sunt capabili să exploateze orice în beneficiul propriu, călcând în picioare 

adevărul și manipulând cu cinism cetățenii", spune Ludovic Orban. 

 

Acesta mai afirmă că din respect pentru organizațiile neguvernamentale care, pe 

bună dreptate, solicită informații despre procedura de sesizare a CCR pentru acest 

proiect legislativ, am ales să explice motivele reale care au dus la sesizarea 

judecătorilor constituționali. 

 

Potrivit premierului, intervenția Guvernului în procedura de verificare a 

constituționalității legilor înainte de promulgare nu are în vedere blocarea 

promovării actului normativ, ci eliminarea oricăror vulnerabilități de ordin 

constituțional, în scopul necompromiterii întregului demers legislativ, ca urmare a 

unor eventuale sesizări ulterioare ale Curții Constituționale prin intermediul 

excepțiilor de neconstituționalitate ridicate în faţa instanţelor judecătoreşti. 
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Sesizarea nu vizează majorarea pedepselor propuse prin lege, ci se referă la o 

singură prevedere, care a fost introdusă în cadrul dezbaterilor din Comisia Juridică 

a camerei decizionale, sub formă de amendament, afectând coerența instituției 

prescripției răspunderii penale. Soluția legislativă privind imprescriptibilitatea 

răspunderii penale pentru infracțiunile de viol și act sexual cu un minor vine în 

distonanță cu soluțiile legislative existente în Codul penal în cazul celorlalte 

infracțiuni din același domeniu (având același obiect juridic), precum cele de trafic 

de persoane (art. 210 din Codul penal), trafic de minori (art. 211 din Codul penal), 

proxenetism (art. 213 din Codul penal), agresiune sexuală (art. 219 din Codul 

penal), pornografie infantilă (art. 374 din Codul penal), care ar urma să fie în 

continuare supuse prescripției răspunderii penale, doar violul și actul sexual cu un 

minor fiind imprescriptibile, ceea ce ar crea și o discriminare privind victimele 

unor astfel de infracțiuni. 

 

"Sunt conștient că traumele unui copil victimă a unei agresiuni sexuale lasă urme 

pentru tot restul vieții și acest tip de infracțiune trebuie fără doar și poate pedepsit 

cât se poate de aspru și cercetat și judecat în orice moment după producerea ei", 

mai spune Orban. 

 

Acesta preciezează că "asta nu înseamnă însă că un copil victimă a 

proxenetismului sau traficului de persoane este mai puțin afectat și că bestiile care 

comit aceste infracțiuni nu trebuie să suporte aceleași măsuri legale". Prin sesizarea 

transmisă Curții Constituționale, Guvernul a urmărit respectarea principiilor 

constituționale, având în vedere că o lege adoptată cu vulnerabilități de ordin 

constituțional va genera dificultăți ulterioare în aplicarea sa, spre exemplu, 

declararea ca neconstituțională ulterior adoptării sale, cu afectarea dosarelor în curs 

şi va avea efectul opus celui scontat, mai afirmă premierul. 

 

"Concluzionând, sesizarea către CCR nu apără infractorii, așa cum susțin tocmai 

politicienii partidului care a propus, susținut și adoptat legi pentru eliberarea din 

pușcării a zeci de mii de infractori, inclusiv a unora care au comis infracțiuni 

sexuale împotriva minorilor.  
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Sesizarea urmărește respectarea principiilor constituționale în procesul de 

elaborare a legislației penale, proces obligatoriu și esențial într-un stat de drept și, 

mai ales, eliminarea unei vulnerabilități juridice prin adoptarea unui cadru 

legislativ care ar fi discriminatoriu pentru victimele unor infracțiuni și care ar putea 

duce la compromiterea întregii legi, inclusiv la posibilitatea ca cei care comit 

infracțiuni sexuale și infracțiuni sexuale împotriva minorilor să scape de pedepse 

din acest motiv", a mai spus Ludovic Orban. 

Răspunsul premierului a fost transmis organizațiilor: Asociația Necuvinte, 

Asociația Ajungem MARI, Asociația femeile se Implică, Asociația Femeilor 

Jurnaliste din România „Ariadna”, Asociația Femeilor Românce din Italia –ADRI, 

Asociația Lindenfeld, Asociația Reaching Out România, Asociația Tineri pentru 

Tineri, Asociația VedemJust, Centrul Romilor Romani Criss, Fundația Centrul de 

Mediere și Securitate Comunitară, Fundația Corona, Fundația Ușă Deschisă, 

Societatea de analize feministe AnA, Societatea de Educație Sexuală și 

Contraceptivă, FONSS-Federația Organizațiilor Neguvernamentale pentru Servicii 

Sociale, Romanian Women's Lobby, FONPC-Federația ONG pentru Copil, 

Federația Dizabnet –Rețeaua prestatorilor de servicii pentru persoane cu 

dizabilități, Consiliul Național al Dizabilității din România 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Cătălin Predoiu propune modificarea Legii 51/1991 privind securitatea 

naţională, după ce CCR a hotârât că interceptările SRI, pe mandate de 

securitate națională, nu mai pot fi folosite ca probă 

Ministrul Justiţiei, Cătălin Predoiu, şi deputaţii PNL Cristina Trăilă şi Gabriel 

Andronache au depus la Camera Deputaţilor un proiect de modificare a Legii 

51/1991 privind siguranţa naţională a României, relatează Agerpres. 

Iniţiativa vine după ce Curtea Constituţională a Românei a constatat, la începutul 

lunii februarie a acestui an, că dispoziţiile articolului 139 alineatul 3 teza finală din  

 

 

https://www.hotnews.ro/stiri-esential-23643103-ccr-prevedere-din-codul-procedura-penala-privind-interceptarile-declarata-neconstitutionala.htm
https://www.hotnews.ro/stiri-esential-23643103-ccr-prevedere-din-codul-procedura-penala-privind-interceptarile-declarata-neconstitutionala.htm
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Codul de procedură penală sunt constituţionale în măsura în care nu privesc 

înregistrările rezultate ca urmare a efectuării activităţilor specifice culegerii de 

informaţii care presupun restrângerea unor drepturi şi libertăţi fundamentale ale 

omului desfăşurate cu respectarea prevederilor legale, autorizate potrivit Legii 

51/1991. 

Iniţiatorii precizează în expunerea de motive a proiectului că "din considerentele 

Deciziei nr. 55/2020 (a Curţii Constituţionale - n.r) se reţine că înregistrărilor 

rezultate din activităţile specifice culegerii de informaţii autorizate potrivit Legii 

nr. 51/1991 li se poate conferi calitatea de mijloc de probă în procesul penal, cu 

condiţia ca prin lege să fie reglementată o procedură clară şi adecvată, care să 

permită verificarea efectivă a legalităţii lor, atât a mijlocului de probă 

(înregistrările în cauză), cât şi a procedeului probatoriu prin care au fost obţinute'. 

Ministrul Justiţiei propune modificarea articolului 21 alineatul 1 din Legea nr. 

51/1991 privind securitatea naţională a României, care ar urma să aibă următorul 

cuprins: "(1) Datele şi informaţiile de interes pentru securitatea naţională, rezultate 

din activităţile autorizate, dacă indică pregătirea sau săvârşirea unei fapte prevăzute 

de legea penală, sunt reţinute în scris şi transmise organelor de urmărire penală, 

potrivit art. 61 din Codul de procedură penală, însoţite de mandatul emis pentru 

acestea, la care se adaugă propunerea de declasificare, după caz, totală sau în 

extras, potrivit legii, a mandatului. Convorbirile şi/sau comunicările interceptate, 

redate în scris, şi/sau imaginile înregistrate se transmit organelor de urmărire 

penală în integralitate, însoţite de conţinutul digital original al acestora. 

Dispoziţiile art. 143 alin. (3) şi (A) şi art. 146 din Codul de procedură penală se 

aplică în mod corespunzător". 

De asemenea, se notează în forma depusă de iniţiator, la articolul 21, după alin. (1) 

se introduce un alineat nou, alin. (11), cu următorul cuprins: "(11) Dacă 

înregistrările rezultate din activităţile specifice culegerii de informaţii care 

presupun restrângerea exerciţiului unor drepturi sau al unor libertăţi fundamentale 

ale omului, efectuate cu respectarea prevederilor prezentei legi, sunt folosite ca 

mijloace de probă în procesul penal, legalitatea acestora şi a procedeelor probatorii 

prin care înregistrările au fost obţinute se verifică, în procedura de camera 

preliminară, de judecătorul de cameră preliminară de la instanţa căreia îi revine, 

potrivit legii, competenţa să judece cauza în primă instanţă". 
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Mai mult, Ministerul Justiţiei propune ca "(1) în cauzele penale în care, la data 

intrării în vigoare a prezentei legi, procedura în camera preliminară s-a încheiat 

dispunându-se începerea judecăţii,şi în care sunt folosite ca mijloace de probă 

înregistrări rezultate din activităţile specifice culegerii de informaţii care presupun 

restrângerea exerciţiului unor drepturi sau al unor libertăţi fundamentale ale 

omului, efectuate cu respectarea prevederilor Legii nr. 51/1991 privind securitatea 

naţională, legalitatea acestor înregistrări şi a procedeelor probatorii prin care 

înregistrările au fost obţinute se verifică de instanţa învestită cu soluţionarea 

cauzei". 

Totodată, iniţiatorul propune ca "în cauzele penale prevăzute la alin. (1) 

nelegalitatea respectivelor înregistrări sau a procedeelor probatorii prin care 

înregistrările au fost obţinute poate fi invocată până la primul termen de judecată 

cu procedura completă după intrarea în vigoare a prezentei legi, dacă încălcările nu 

sunt sancţionate cu nulitatea absolută". 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Ministerul Mediului: Programul „Casa Eficientă Energetic” va începe în 

data de 15 septembrie 

Programul „Casa Eficientă Energetic” începe pe 15 septembrie. Miercuri intră în 

dezbatere şi ghidul de finanţare a programului pentru instituţii publice. 

Aproximativ 9.000 de proprietari de case din România îşi vor putea eficientiza 

energetic locuinţele, transmite Ministerul Mediului. 

Programul „Casa Eficientă Energetic” începe pe 15 septembrie, a anunţat, 

miercuri, ministrul Mediului, Apelor şi Pădurilor, Costel Alexe, în cadrul unei 

conferinţe de presă. 

Scopul programului este reducerea consumului de energie din casele românilor şi a 

emisiilor de gaze cu efect de seră. 

Aproximativ 9.000 de proprietari de case din România îşi vor putea eficientiza 

energetic locuinţele prin intermediul acestui program, al cărui buget total este de 

430 de milioane de lei.  
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Aceştia pot beneficia de o primă energetică în valoare de maximum 15.000 de 

euro, sumă pe care Ministerul Mediului, Apelor şi Pădurilor o finanţează prin 

AFM. Finanţarea nerambursabilă decontează 60% din costul unor astfel de lucrări, 

dar nu mai mult de suma menţionată, respectiv 15.000 de euro. 

„Cele mai multe case nu sunt bine izolate. Este şi motivul pentru care pierderile de 

energie ajung până la 30% doar prin pereţii exteriori, sau la 25% prin geamuri sau 

acoperiş. Programul nostru are o mare componentă de mediu, dar şi una economică 

şi socială: indirect, o astfel de investiţie duce la reducerea la jumătate a facturilor 

de energie şi, implicit, la scăderea consumului naţional de energie”, a declarat 

ministrul Costel Alexe. 

Cheltuielile eligibile vizează: instalarea de ferestre izolante, izolarea acoperişului, a 

pereţilor exteriori, montarea unei centrale mai eficiente, a panourilor solare, 

sisteme de ventilaţie, corpuri de iluminat cu LED, senzori de mişcare, robineţi şi 

conducte noi etc. Condiţia eligibilităţii proiectului este ca eficienţa energetică a 

locuinţei să crească cu cel puţin o clasă energetică. 

Cei interesaţi de „Casa Eficientă Energetic” vor putea depune online cererea pentru 

prima energetică, însoţită de un certificat de performanţă energetică iniţial şi un 

audit energetic al casei unde vor să facă lucrarea. Imediat după acceptarea cererii, 

proprietarii vor primi un număr unic de înregistrare şi au la dispoziţie 60 de zile 

pentru a pregăti dosarul investiţiei. După aprobarea dosarului, lucrările pot începe 

şi se pot derula într-o perioadă de maximum 18 luni. La final, AFM decontează 

60% din investiţie, după un nou audit energetic al casei. 

Ministrul Costel Alexe a anunţat miercuri lansarea în dezbatere publică şi a 

Ghidului de finanţare a programului „Casa Eficientă Energetic” pentru instituţii 

publice (şcoli şi gradiniţe). 

Peste 400 de şcoli din România vor putea fi eficientizate energetic prin intermediul 

acestui program, care are un buget de 384 de milioane de lei. Astfel, orice şcoală 

din România poate primi finanţare prin AFM pentru lucrări de izolaţie termică, 

încălzire centralizată, pentru reducerea consumului de energie sau investiţii care 

conduc, în final, la reducerea emisiilor de gaze cu efect de seră. 
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„Astăzi, sectorul clădirilor este unul din cei mai mari consumatori de energie şi cea 

mai mare sursă de gaze cu efect de seră. Eficienţa energetică a şcolilor sau 

grădiniţelor are dublu avantaj: pe de-o parte, se reduce consumul de energie şi scad 

costurile cu utilităţile, iar pe de altă parte, sănătatea profesorilor şi a elevilor este 

mult mai în siguranţă. Nu mai punem la socoteală că din cele peste 7.000 de unităţi 

de învăţământ din ţară, peste 25% au ca principală sursă de încălzire soba cu 

lemne. Asta înseamnă o mare presiune pe păduri şi un aer în clădire care nu susţine 

pe deplin perfomanţa elevilor”, a declarat Costel Alexe. 

Fiecare primărie primeşte 90% din valoarea acestor investiţii, dar nu mai mult de 

1,5 milioane de lei. Localităţile cu mai mult de 4.000 de locuitori, pot depune două 

proiecte şi pot obţine astfel până la 3 milioane de lei. 

Cheltuielile eligibile pentru şcoli şi grădiniţe sunt: 

- dotarea instituţiilor cu centrale termice, dar şi înlocuirea centralelor sau a 

componentelor sistemului de încălzire cu unele mai performante; 

- tâmplărie cu geam termopan; 

- izolaţie termică faţade şi terase; 

- alte lucrări menite să reducă pierderile de energie termică; 

- sisteme nepoluante pentru obţinerea necesarului de energie sau pentru anumite 

utilităţi; 

- sisteme de încălzire a apei care utilizeaza energia solară, panouri fotovoltaice; 

- schimbarea corpurilor de iluminat; 

- instalarea de senzori de mişcare; 

- sisteme moderne şi eficiente de monitorizare a energiei; 

- sisteme de ventilatie şi climatizare pentru sporirea confortului termic al 

utilizatorilor. 

(Sursa: zf.ro) 
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 Programul „Noua Casă” va fi operaţional la 15 august. Normele sunt în 

prag de avizare 

Programul „Noua Casă” va fi operaţional la 15 august, în condiţiile în care normele 

de aplicare vor fi aprobate săptămâna viitoare, în şedinţa de Guvern, a afirmat 

miercuri Dumitru Nancu, directorul general al Fondul Naţional de Garantare a 

Creditelor pentru IMM (FNGCIMM). 

"Normele sunt în prag de avizare. Noi sperăm ca săptămâna viitoare normele să 

intre în aprobare de şedinţă de Guvern, iar la 15 august programul va fi 

operaţional. Încercăm să încurajăm noile construcţii. Faţă de fostul program 'Prima 

Casă' am mai mărit plafonul la 70.000 de euro. Trebuie să încurajăm şi românii 

care au un venit mai mare, dar şi dezvoltatorii să ofere nişte condiţii superioare. 

Dacă un român câştigă mai mult, de ce să nu şi dăm posibilitatea să aplice pentru 

programul 'Noua Casă'? Pentru orice locuinţă construită în ultimii cinci ani şi de 

acum încolo, poţi accesa un credit între 70.001 euro până la 140.000 euro, cu un 

avans mai mare, de 15%", a afirmat Dumitru Nancu, la întâlnirea COAL-live!, la 

care au participat antreprenori şi reprezentanţi ai autorităţilor, organizată de Clubul 

Oamenilor de Afaceri Liberali (COAL). 

Fondul Naţional de garantare a Creditelor pentru Întreprinderile Mici şi Mijlocii 

(FNGCIMM SA-IFN) informa, recent, într-un comunicat de presă, transmis 

Agerpres, că prin programul "Noua Casă" se vor acorda două categorii de credite 

pentru locuinţe noi, respectiv împrumuturi de până la 140.000 de euro pentru care 

se percepe un avans de 15% şi se acordă o garanţie de stat de 60%, şi de 70.000 de 

euro, cu un avans de 5% şi o garanţie de stat de 50%. 

Potrivit sursei citate, avansul de 15% şi garanţia în nume şi cont stat de 60% se 

aplică doar locuinţelor noi ce depăşesc pragul de 70.000 de euro până la 140.000 

euro inclusiv. 

Pentru locuinţele vechi (recepţionate la terminarea lucrărilor de construcţie cu mai 

mult de 5 ani înainte de data solicitării creditului garantat) condiţiile rămân 

neschimbate. 
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"Prin programul "Noua Casă" se vor acorda două categorii de credite pentru 

locuinţe noi (prin locuinţă nouă se înţelege orice locuinţă, recepţionată la 

terminarea lucrărilor, cu cel mult 5 ani înainte de data solicitării creditului garantat 

precum şi locuinţele supuse unor lucrări de intervenţie în vederea consolidării 

şi/sau reducerii riscului seismic recepţionate la terminarea lucrărilor cu cel mult 5 

ani înainte de data solicitării creditului garantat) respectiv : 1) credite de până la 

140.000 de euro pentru care se percep un avans de 15% şi se acordă o garanţie în 

nume şi cont stat în valoare de 60%; 2) şi credite de până la 70.000 de euro cu un 

avans de 5% şi o garanţie în nume şi cont stat de 50%", se menţiona în comunicat. 

FNGCIMM SA - IFN colaborează cu 27 instituţii financiare în baza unor convenţii 

de lucru. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Majorari salariale substantiale pentru sefii din DSP. Cat vrea sa pompeze 

Guvernul Orban in sinecurile pentru sefii politici din judete. Miza: stoparea 

unui exod in masa 

Daca in urma cu cateva zile, seful DSU, Raed Arafat, ii acuza de "dezertare" pe 

angajatii directiilor de sanatate publica care isi anuntau demisiile din cauza 

volumului ridicat de munca, acum Guvernul Orban e gata sa aloce sporuri de 40% 

din salariu pentru directori si 30% pentru salariati. 

 

O masura ce aminteste de sporurile de 500 de euro acordate medicilor la inceputul 

pandemiei. Insa unele voci au criticat masura pe motiv ca DSP-urile s-au dovedit 

complet ineficiente in gestionarea anchetelor epidemiologice din ultima perioada. 

 

Acordarea acestor sporuri este criticata de unele voci pe motiv ca nu li cere sa faca 

altceva decat ceea ce este deja in fisa posturilor, adica sa gestioneze o criza de 

sanatate publica, situatia fiind similara unui profesor care ameninta cu demisia la 

inceput de septembrie din cauza copiilor galagiosi. 

 

 

https://ziare.com/raed-arafat/
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Pe de alta parte, expertii subliniaza faptul ca biologii, adica personalul chemat sa 

efectueze miile de teste Covid, a fost exclus de la majorarile salariale din sistemul 

medical. 

"In primul rand, da, e o metoda de santaj a celor din DSP prin anuntarea demisiilor 

in aceasta perioada, insa un Guvern care ar fi avut o strategie bine pusa la punct de 

la inceput ar fi avut in vedere si DSP-urile, si biologii care fac analiza probelor si 

carora nu li s-au marit salariile odata cu majorarea salariilor medicilor iar in 

aceasta perioada desfasoara o activitate esentiala. Poate ca ar fi trebuit sa se uite si 

catre ei. 

 

Apoi, in al doilea rand, cred ca este o decizie proasta pentru ca imaginea DSP-

urilor la ora actuala in randul populatiei este una dezastruoasa. Vedem cu totii toate 

problemele, faptul ca oamenii se chinuie sa intre in contact cu cei de acolo - e o 

decizie interesata, insa gresita ca strategie politica. Pentru ca nu poti veni acum sa 

anunti acordarea unor sporuri acestor DSP-uri care nu si-au facut treaba cum 

trebuie. Poate ca sunt judete unde nu au fost probleme, insa la nivel de perceptie 

publica intotdeauna raman exemplele negative, si au fost destule - sa nu uitam 

cazurile in care cu Arafat si cu ministrul Tataru in platou jurnalistii nu au reusit sa 

contacteze DSP-ul. 

 

Altfel, de ce sa credem ca un spor sau o marire salariala ii va aduce inapoi pe cei 

care si-au anuntat demisia. E clar ca nu-si faceau meseria pentru ca ar fi crezut in 

ea, sau pentru ca ar fi constientizat ca sunt un serviciu public care in perioade de 

criza reprezinta un element esential pentru populatie. 

 

Sigur, daca e sa diagnosticam esecul acestor institutii, atunci vorbim de politizarea 

- trimiterea pe pozitii esentiale intr-o astfel de situatie de criza a unor oameni care 

nu au pregatirea necesara, si, in al doilea rand, lipsa de pregatire pentru o astfel de 

criza. Vorbim de institutii care in general se ocupa cu controale, stim cum se fac 

aceasta in Romania si ce presupun, nu erau pregatiti, in niciun caz nu avea 

antrenamentul necesar, o strategie bine pusa la punct. Astfel se explica si lipsa 

oamenilor suficienti care sa se ocupe de activitatea DSP-urilor.  
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Poate ca nicio institutie din Romania nu era pregatita pentru o astfel de criza, si 

lucrul acesta se vede din rateurile pe care le dau nu doar DSP-urile ci toate 

institutiile statului", este de parere sociologul Vladimir Ionas. 

 

DSP-uri, transformate in sinecuri caldute pentru sefii de judete 

 

"E posibil sa vorbim de o masura copiata de prin alte state, pentru ca nu am vazut 

nimic la noi in materie de politica publica in actualul context care sa nu fi fost 

implementat si prin alte state, ceea ce nu este un lucru rau. Va dati seama ca nu 

venea lumea sa munceasca in DSP pentru ca nu are sporurile pe care le are intra-un 

spital, deci un medic ar fi pierdut pe salariu daca se ducea acolo. Si practic s-ar fi 

dus acolo ca sa intre intr-un fel de viata de partid, de mic trafic de influenta si de 

alte feluri de castiguri si ar fi insemnat plecarea din medicina adevarata. Si nimeni 

nu se baga. 

Altfel, in ce priveste DSP-urile vorbim de niste institutii cam obscure. Este clar ca 

au fost complet marginalizate inainte, folosite ca sinecuri, politizate la greu, 

probabil ca pline si de tot felul de na tarai care nu erau buni de nimic plus, duceau 

si o lipsa de personal. Sigur, erau si oameni ok prin aceste DSP-roi. Ele sunt 

deconcentratele ministerului, deci ei sunt de fapt angajatii ministerului in judete, 

dar sigur, ca toate deconcentratele, sunt calarite de baronii judeteni. Deci ministrul 

nu schimba el seful DSP-ului dintr-un judet, la Suceava seful DSP e al lui Flutur, si 

la fel in toate judetele grele. Si atunci ele arata cum arata si baronul respectiv. 

 

Si fiindca nu au fost niciodata sub lupa, s-au trezit cu criza asta in brate si evident 

noi nu avem specialisti ca in Suedia care sa poata sa iasa pe ecran sa vorbeasca. S-a 

vazut. Erau tot felul de na tarai. Sigur, am cunoscut si cativa sefi de DSP mai mult 

decat ok, aveau idei clare de reforme, pe preventii, insa asta inainte acum mai multi 

ani. Intre timp vorbim de o institutie foarte pestrita, in general politizata, si fara 

mult personal, si cu foarte multe chestii de reglementare unde in Romania nu exista 

o istorie prea fericita. La noi nu prea e cu competentele ci mai mult cu ordinul, 

adica daca e ordin si subordonare se intampla insa, daca e cu coordonare, si cu 

policy si cu din astea de secol XXI, lumea isi baga picioarele. 

 

 

https://ziare.com/stiri/trafic/
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Asta explica si de ce nu a mers. DSP-ul poate fi o institutie inteligenta de secol 

XXI, dar ea se poarta ca pe vremea lui Ghita Pristanda, cu ordine, cu depese scrise, 

nu cred ca ia cineva decizii pe acolo. In general sunt niste bieti oameni care 20 de 

ani au fost obisnuiti sa stea la caldurica, sa bea cafele si sa negocieze finantarea 

pentru spitale - si deodata s-au trezit cu ditamai chestia pe care trebuie sa o 

gestioneze", a declarat pentru Ziare.com analistul politic Sorin Ionita. 

 

Sporuri 40% pentru sefi, 30% pentru functionari 

 

Guvernul intentioneaza, printr-o ordonanta de urgenta, sa aloce pe perioada starii 

de alerta, sporuri in valoare de 40% din salariul de baza directorilor executivi si 

directorilor executivi adjuncti ai directiilor de sanatate publica, precum si sporuri 

de 30% din salariul de baza functionarilor publici incadrati in serviciul de control 

in sanatate publica. 

 

Guvernul isi motiveaza decizia de a acorda aceste sporuri, in nota de fundamentare 

a proiectului de OUG, prin faptul ca in perioada starii de alerta "se dispun noi 

activitati pe care trebuie sa le desfasoare directiile de sanatate publica in situatii de 

risc epidemiologic si biologic, sens in care personalul directiilor de sanatate 

publica are instituite si alte obligatii". 

 

Decizia guvernului a venit in contextul in care un numar important de medici din 

cadrul DSP-urilor, printre care patru medici de la DSP Bucuresti chiar in urma cu 

trei zile, si-au anuntat demisia acuzand volumul mare de munca. 

 

Raed Arafat: Este prea greu pentru mine in razboi, am plecat 

 

Raed Arafat, seful DSU, a commparat valul recent de demisii din DSP cu 

dezertarile unor soldati in timpul razboiului. 

 

"Cand vine cineva si-ti spune ca e prea mult volum de munca in timpul bataliei, e 

ca si soldatul care in timpul razboiului iti spune: Este prea greu pentru mine in 

razboi, am plecat! Faptul ca-ti depui demisia sa pleci pentru ca volumul de munca 

e mare in timpul unei pandemii si sa fii din domeniu este, totusi, un pic sub semnul 

intrebarii. Cu toti stim ca este foarte mult de munca, pentru ca e pandemie! 

https://ziare.com/stiri/spitale/
https://ziare.com/raed-arafat/urgenta-stiri/
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Cine se ocupa de epidemie daca nu epidemiologi, infectionisti, medici de urgenta, 

medici anestezisti, terapisti intensivi, serviciile de urgenta, sectiile de infectioase, 

sectiile de terapie intensiva? Pai, daca noi spunem in timpul pandemiei ca este 

foarte greu, hai sa plecam ca e greu.... Normal ca e greu, pentru ca este o situatie 

neobisnuita si normal ca are o presiune maxima. Trebuie gestionat personalul sa 

poate sa-si recupereze fortele, sa poata sa se odihneasca, acest lucru e normal, dar 

in acelasi timp nu putem sa pretindem ca vom lucra similar cu perioada de 

normalitate", a comentat Raed Arafat. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Proiect de lege în Parlament: Mai multe situații în care numele și prenumele 

se pot schimba la cerere 

Schimbarea numelui și a prenumelui va fi posibilă în mai multe situații, conform 

unui proiect de lege adoptat de Guvern și trimis pentru aprobare la Parlament. 

Astfel, persoanele care au nume ridicole sau care sunt prea lungi pot cere 

înlocuirea acestuia, potrivit Mediafax. 

Legea pentru modificarea și completarea Legii nr. 119/1996 cu privire la actele de 

stare civilă, precum și pentru abrogarea Ordonanței Guvernului nr. 41/2003 privind 

dobândirea și schimbarea pe cale administrativă a numelor persoanelor fizice a fost 

trimisă Senatului spre aprobare. 

Potrivit documentului citat, sunt considerate ca întemeiate cererile de schimbare a 

numelui în următoarele cazuri: 

- când numele este format din expresii indecente, ridicole ori transformat prin 

traducere sau în alt mod; 

- când persoana în cauza a folosit, în exercitarea profesiei, numele pe care dorește 

să îl obțină, făcând dovada cu privire la aceasta, precum și asupra faptului ca este 

cunoscută în societate sub acest nume; 

- când, din neatenția ofițerilor de stare civilă ori ca urmare a necunoașterii 

reglementărilor legale în materie, au fost efectuate mențiuni greșite în registrele de 

stare civilă ori au fost eliberate certificate de stare civilă cu nume eronate, în baza 

cărora au fost eliberate alte acte; 
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- când persoana în cauză are nume de familie sau prenume format din mai multe 

cuvinte și dorește simplificarea acestuia; 

- când persoana în cauză este cunoscută cu un prenume și dorește adăugarea 

acestuia la prenumele inițial, cu respectarea dispozițiilor legale privind numărul 

maxim de cuvinte din care poate fi format prenumele; 

- când persoana în cauza poartă un nume de proveniență străină și solicită să poarte 

un nume românesc; 

- când persoana și-a schimbat numele de origine străină într-un nume românesc, pe 

cale administrativă, și dorește sa revină la numele dobândit la naștere sau purtat 

anterior; 

- când părinții si-au schimbat numele pe cale administrativă, iar copiii solicită să 

poarte un nume de familie comun cu al părinților lor, cu respectarea dispozițiilor 

art. 414; 

- când persoana în cauză solicită să poarte un nume de familie comun cu al 

celorlalți membri ai familiei; 

- când unul dintre soți sau ambii dorește/doresc schimbarea numelui de familie 

comun sau reunit purtat în timpul căsătoriei, cu respectarea dispozițiilor art. 282 

din Legea nr. 287/2009, republicată, cu modificările ulterioare, și cu 

consimțământul celuilalt soț, dat în formă autentică sau în fața ofițerului de stare 

civilă; 

- când persoana în cauză face dovada că a fost recunoscută de către părinte ulterior 

înregistrării nașterii, în formele prevăzute la art. 416 alin. (1) din Legea nr. 

287/2009, republicată, cu modificările ulterioare, însă, întrucât nu s-a încuviințat și 

purtarea numelui de familie al acestuia, nu există altă posibilitate de dobândire a 

numelui părintelui decât pe cale administrativă; 

- când prenumele purtat este specific sexului opus; 

- când persoanei i s-a încuviințat schimbarea sexului prin hotărâre judecătorească și 

solicită să poarte un prenume corespunzător, prezentând hotărâre judecătorească 

definitivă; 

- când persoana în cauză are numele schimbat în străinătate și nu are act 

administrativ străin, făcând dovada cu privire la aceasta cu pașaportul/ actul de 

identitate emis de autoritățile străine; 
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Conform proiectului de lege, sunt de asemenea considerate justificate și cererile de 

schimbare a numelui în următoarele cazuri: 

- când persoana în cauză a adoptat minori și dorește ca aceștia să poarte un alt 

prenume; 

- când căsătoria a încetat prin moartea sau prin declararea judecătorească a morții 

unuia dintre soți, iar soțul supraviețuitor solicită să revină la numele de familie 

purtat anterior căsătoriei ori la numele de familie dobândit la naștere; 

- când în urma divorțului un fost soț revine la numele de familie purtat anterior și 

care provine dintr-o altă căsătorie, de asemenea desfăcută prin divorț, și dorește să 

poarte numele dobândit la naștere; 

-când în urma divorțului un fost soț păstrează numele de familie purtat în căsătorie 

și dorește un nume purtat anterior căsătoriei sau numele dobândit la naștere; 

- când în urma încetării căsătoriei prin moartea sau prin declararea judecătorească a 

morții unuia dintre soți celălalt soț se recăsătorește și, ca urmare a desfacerii 

acestei căsătorii, acesta dorește să poarte numele de familie dobândit la naștere; 

- când fostul soț dorește să poarte numele de familie pe care l-a avut în căsătorie, 

pentru a avea un nume comun cu copiii, cu consimțământul fostului soț, dat în 

forma autentică sau în fața ofițerului de stare civilă; 

- când părinții au divorțat, iar părintele care a revenit la numele de familie avut 

anterior căsătoriei solicită pentru copil să poarte același nume de familie cu el; 

- când s-a desfăcut adopția unei persoane căsătorite care are copii minori și în urma 

desfacerii adopției persoana în cauza revine la numele de familie avut înainte de 

adopție și dorește schimbarea numelui de familie al copilului/copiilor pentru a 

purta nume de familie comun; 

- când unul dintre soți, la încheierea căsătoriei, a luat numele de familie al celuilalt 

soț, nume pe care acesta l-a dobândit prin adopție, iar ulterior încheierii căsătoriei 

are loc desfacerea adopției și celălalt soț dorește să poarte nume de familie comun 

cu acesta; 

- când părintele căruia i-a fost încredințat un minor în urma divorțului solicită ca 

acesta să-i poarte numele de familie dobândit ca urmare a încheierii unei noi 

căsătorii, cu consimțământul soțului și al celuilalt părinte al minorului, dat în formă 

autentică sau în fața ofițerului de stare civilă 

(Sursa: Digi 24) 
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 Topul municipiilor și orașelor pe care cei mai mulți români le abandonează. 

Cea mai mare rată a plecărilor este în orașul despre care primarul spune că 

„oricui îi e greu să-l părăsească” 

Anul trecut, peste 400.000 de români au părăsit localitatea în care locuiau, 

mutându-se în altă parte- fie în țară fie în străinătate. Ori se căsătoreau, ori își 

găseau un job mai bun, ori localitatea în care trăiseră nu le mai oferea speranțe 

pentru viitor. Media plecărilor cu domiciliul din ultimii 5 ani este de aproximativ 

375.000/an. Anul trecut, bariera celor 400.000 de plecări a fost depășită. Institutul 

Național de Statistică numără plecările cu domiciliul ca fiind ”persoanele care 

pleaca din localitate si fac dovada ca au asigurată locuinta in alta localitate. 

Incepand din 1992 sunt incluse schimbarile de domiciliu in Municipiul Bucuresti 

dintr-un sector in altul. Schimbarile de domiciliu in cadrul aceleiasi localitati nu 

sunt incluse”. Datele de mai jos includ migratia internationala. 

Am luat în calcul orașele și municipiile României, nu și satele sau comunele. 

Evident, o localitate este un corp viu. Oamenii pleacă, dar mai și vin. Noi am luat 

în calcul doar criteriul plecărilor. Si am constatat că sunt localități în care plecările 

din ultimii 10 ani ar fi redus cu trei sferturi populația locală. Noroc că au fost alți 

români care s-au mutat acolo, refacând deficitul demografic. 

Datele arată că rata cea mai mare a plecărilor este din Baia de Aramă (Mehedinți), 

Motru (Gorj) și Rovinari (Gorj). 

Vedeți mai jos top 10 municipii și orașe din care se pleacă cel mai mult (dați click 

pentru a mări graficul) 
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Baia de Aramă- Mehedinți. Site-ul Primăriei, aproape nefuncțional. Pe Ghidul 

Primăriilor, găsim mesajul Primarului: ”Orașul Baia de Aramă este locul în care 

istoria și cultura se îmbină armonios cu dezvoltarea economică și socială. Odată 

ajuns în Baia de Aramă, orcui îi este greu să-l părăsească (subl. mea). Orașul are 

un farmec aparte, pe care îl dau istoria, așezarea geografică, frumusețile naturale, 

tradițiile, obiceiurile păstrate cu sfințenie precum și viața băieșenilor. Pe drept 

cuvânt, pot spune că orașul este o destinație turistică, un loc plăcut în care să 

trăiești, să muncești și să studiezi, un oraș cu autorizați locale responsabile, 

deschise și cetățeni activi. 

Ca și primar al orașului Baia de Aramă, de când am fost ales în această funcție, am 

fost conștient că nu îmi va fi ușor, ca Administrația locală este factorul hotărâtor 

pentru demararea unor serii de programe pentru crearea unor condiții de viață 

corespunzătoare în toate domeniile de activitate. Îmi iubesc concetățenii, mă 

identific cu nevoile lor, mă bucur alături de ei atunci când pot să îi ajut, din acest 

motiv s-a născut și dorința mea de a face tot posibilul pentru a ridica orașul și 

nivelul de viață al cetățenilor la standarde cât mai ridicate. Dovadă stau proiectele 

pe care le-am realizat în decursul mandatelor anterioare dar și proiectele care sunt 

în derulare”. 

https://www.ghidulprimariilor.ro/ro/businesses/view/city_hall/PRIM%C4%82RIA-BAIA-DE-ARAM%C4%82/68962
https://www.ghidulprimariilor.ro/ro/businesses/view/city_hall/PRIM%C4%82RIA-BAIA-DE-ARAM%C4%82/68962
https://media.hotnews.ro/media_server1/image-2020-08-4-24211278-0-plecari.png
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Orașul are puțin peste 5.500 locuitori. În ultimii 11 ani, peste 2.300 de locuitori au 

părăsit orașul. Anul trecut, numărul celor care au plecat a fost de 176, după ce în 

2012 circa 300 de localnici au preferat să-și găsească un trai mai bun în altă parte. 

Motru- Gorj. Este municipiu din anul 2000. Are aproape 22.000 de locuitori. În 

ultimii 11 ani, rata medie a plecărilor a fost de 31,78 la mia de locuitori. Anul 

trecut au plecat 551 localnici. 

”Prin Hotarârea Consiliului de Ministrii nr. 1241/1959 privind dezvoltarea 

industriei carbonifere in tara noastra au inceput primele lucrari de deschiderea 

minelor. Rezervele de lignit din Valea Motrului au fost puse in valoare, odata cu 

realizarea lucrarilor de investitii, incepute in 1960, prin deschiderea in prima etapa 

a trei mine (Horasti, Leurda, Plostina), apoi prin aparitia Minei Rosiuta si Motru – 

Vest, iar in 1976, lucrarile de deschidere a Carierei Lupoaia. 

Odata cu dezvoltarea cailor de acces, respectiv calea ferata Bucuresti – Timisoara 

din care, la statia Strehaia, se desprinde o linie secundara cu capatul in orasul 

Motru, procesul de transport al carbunelui extras s-a imbunatatit considerabil, 

oferind orasului nostru o dezvoltare dinamica, acesta capatând un profund caracter 

minier. Astfel orasul Motru ocupa locul doi ca importanta economica si sociala in 

judetul Gorj”, se arată pe site-ul Primăriei Motru. 

Rovinari- Gorj. Oraș minier, având ca baza economică exploatarea minieră de 

cărbune (de suprafață și subterană) și producerea energiei electrice în cadrul 

termocentralei orașului, una dintre primele din Europa ca mărime. Localitatea a 

devenit oraș prin Decretul Prezidențial nr. 367/09.12.1981. Principala resursă 

minerală a orașului Rovinari este cărbunele inferior (lignit), folosit drept 

combustibil în centralele termoelectrice. 

 

Regiunea Sud-Vest Oltenia cuprinde 3 zone defavorizate: Albeni, Schela și 

Rovinari, toate zonele fiind amplasate în județul Gorj. (vezi: Zone defavorizate) 

 

Sub aspect economic, orașul Rovinari dispune de resurse în sectorul primar, prin 

rezervele de cărbune energetic, respectiv lignitul exploatat în cariere. Ponderea 

economică a orașului o constituie industria extractivă reprezentând circa ½ din 

producția totală pe județ (sursa). 

https://ro.wikipedia.org/wiki/Rovinari
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Rata plecărilor la mia de locuitori din ultimii 11 ani: 31,67. 

Băile Herculane (Caraș Severin). Celebra stațiune este un loc din care se pleacă 

des. Cu o rată a plecărilor de peste 30 la mia de locuitori, stațiunea este pe locul al 

3-lea, din păcate. Anul trecut, din cei 1.600 de locuitori, 60 au preferat să plece. 

Mai jos, rata medie a părăsirii orașelor și municipiilor la mia de locuitori (calcule 

făcute pe ultimii 11 ani: 2009-2019). Click pentru a o mări. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Doar 6% dintre români spun că veniturile actuale le permit un trai fără griji 

(Studiu) 

Doar 6% dintre români spun că veniturile actuale le permit un trai fără griji și puțin 

peste 14% țin o evidență scrisă și atentă a cheltuielilor. 

Aproape 40% dintre ei susțin că veniturile curente sunt suficiente cât să le asigure 

un trai decent, fără să-și permită lucruri mai scumpe, conform unui studiu Novel 

Research, citat de Mediafax. 

Potrivit studiului, aproape un sfert din respondenți au arătat că banii pe care îi 

câștigă le asigură strictul necesar. 

De asemenea, peste o cincime din populație nu folosește în prezent niciun fel de 

produs financiar, 29,3% dețin un cont bancar și doar 17% au un cont de economii. 

Studiul mai relevă și faptul că aproape două treimi dintre români nu au în plan să 

acceseze vreun tip de produs financiar în viitorul apropiat, iar 13,9% vor să recurgă 

la un împrumut pentru nevoi personale. 

În studiu se mai arată că aproape jumătate dintre români sunt de părere că efectele 

pandemiei COVID-19 se vor resimți major asupra vieții lor chiar și după ce va fi 

trecut cu totul. 

Totodată, se menționează că peste trei sferturi dintre români – 77,1%, spun că au 

gând să poarte mască în interior și în următoarele 6 luni, iar 70,3% declară că vor 

evita spațiile publice aglomerate în același interval de timp. 
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Puțin sub 60% spun chiar că ar fi de acord să treacă prin aceleași restricții dacă s-ar 

produce o pandemie similar sau ar avea loc un al 2-lea val de coronavirus. 

Studiul Novel Research a fost realizat în perioada 15-22 iulie pe un eșantion 

reprezentativ la nivel național de 1003 persoane. 

Marja de eroare este plus/minus 3%. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Apele Romane: Resursele de apa ale Romaniei sunt relativ sarace si 

neuniform distribuite 

Resursele de apa ale Romaniei sunt relativ sarace si neuniform distribuite in timp si 

spatiu, acestea insumeaza circa 134,6 miliarde mc, insa numai 38,34 miliarde mc 

de apa reprezinta resursa utilizabila, potrivit datelor Administratiei Nationale 

"Apele Romane", care arata ca investitiile in infrastructura de aparare impotriva 

inundatiilor ar trebui accelerate. 

 

"Potrivit informatiilor statistice centralizate la nivelul Administratiei Nationale 

Apele Romane, resursele de apa ale Romaniei sunt relativ sarace si neuniform 

distribuite in timp si spatiu. Teoretic, resursele de apa insumeaza circa 134,6 

miliarde mc (fiind constituite din apele de suprafata - rauri, lacuri, fluviul Dunarea 

- si ape subterane), insa, dintre acestea, doar circa 38,34 miliarde mc de apa 

reprezinta resursa utilizabila, potrivit gradului de amenajare a bazinelor 

hidrografice. Din cauza regimului variabil al resurselor de apa din Romania, o 

parte din resursele de apa cresc in perioadele de viitura, iar, in perioadele 

secetoase, debitele scad la valori foarte mici", arata institutia intr-un comunicat. 

 

Pentru a mari resursele utilizabile, specialistii Administratiei Nationale "Apele 

Romane" au regandit functionalitatea lucrarilor hidrotehnice existente, astfel incat, 

la aceasta ora, majoritatea lucrarilor hidrotehnice aflate in administrare au utilitatea 

publica multipla. 
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In prezent, specialistii Apelor Romane au in vedere noi propuneri de amenajare a 

bazinelor hidrografice, inclusiv prin realizarea de noi lacuri de acumulare, care au 

rolul unor adevarate rezervoare de apa. 

 

"Cu ajutorul lor, specialistii Apelor Romane reusesc optimizarea modului de 

utilizare a resursei de apa din punct de vedere cantitativ, atat pentru alimentarea cu 

apa a populatiei, cat si pentru atenuarea undelor de viitura, in caz de inundatii, dar 

si pentru producerea de energie electrica. In acelasi timp, proiectele de lucrari 

derulate de ANAR in prezent tin cont de evolutia schimbarilor climatice actuale, ca 

si de conditiile de mediu", precizeaza Apele Romane. 

 

In prezent, majoritatea proiectelor tehnice propuse spre finantare includ si solutii 

prietenoase pentru mediul inconjurator. 

 

Ervin Molnar, directorul general al AN Apele Romane, a vorbit de importanta 

stimularii dezvoltarii socio-economice prin atragerea investitiilor in infrastructura, 

in cadrul unei vizite de lucru la barajul Runcu. 

 

"Sunt multumit de modul in care decurg lucrarile, echipele de lucru sunt motivate, 

iar ritmul este unul sustinut. Prin prisma responsabilitatilor care ne revin, dar si a 

rolului strategic pe care il are ANAR, si anume acela de a detine monopol in 

administrarea resursei de apa, este de datoria noastra sa regandim solutii de 

atragere a investitiilor in infrastructura de aparare impotriva inundatiilor care 

genereaza progres socio-economic si contribuie la dezvoltarea societatii in 

ansamblu", a afirmat Ervin Molnar, directorul general al AN Apele Romane. 

 

In urma discutiilor purtate cu Adrian Liviu Muresan, directorul de la Apele 

Romane Somes-Tisa, s-a ajuns la concluzia ca investitiile la acumularea Runcu 

trebuie continuate. 

 

"De aceea, vom face toate demersurile necesare pentru ca fondurile alocate de la 

buget sa fie mai consistente si sa reusim sa finalizam aceasta lucrare de importanta 

nationala strategica", a declarat Ervin Molnar, director general Apele Romane. 

 

 

https://ziare.com/stiri/inundatii/
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Acumularea Runcu are o valoare investitionala de 460 milioane lei. In clasamentul 

celor 247 de baraje inscrise in Registrul Roman al Marilor Baraje, barajul Runcu 

figureaza pe locul 19, dupa inaltime. Pana in prezent, au fost alocate fonduri 

rambursabile de la Banca de Dezvoltare a Consiliului Europei si de la bugetul de 

stat in valoare de peste 300 milioane lei. 

 

"In ciuda restrictiilor impuse de evolutia pandemiei Covid-19, eu si echipa mea de 

la Apele Romane credem cu tarie ca vom reusi sa depasim impreuna dificultatile 

din aceasta perioada si vom ajunge la rezultatul pe care cu totii ni-l dorim: 

functionarea acumularii Runcu si nu in ultimul rand, dezvoltarea socio-economica 

a zonei", a adaugat directorul general A.N. Apele Romane. 

 

Functionarea acumularii Runcu va asigura suplimentarea debitelor necesare 

alimentarii cu apa potabila si industriala a oraselor Baia Mare - Baia Sprie. In 

acelasi timp, va asigura accesul la apa potabila in sistem centralizat pentru aproape 

20 de localitati, situate de-a lungul celor patru rauri, Iza, Mara, Viseu si Tisa, 

inclusiv pentru municipiul Sighetu Marmatiei. In prezent, cei peste 300.000 de 

locuitori (in jur de 20 de localitati) situati de-a lungul celor patru rauri: Mara, Tisa, 

Iza (o parte) si Viseu (o parte) au ca principala sursa de alimentare apa obtinuta din 

forajele subterane sau din izvoare. 

 

Totodata, prin realizarea lucrarilor va creste gradul de aparare in caz de inundatii a 

populatiei si a obiectivelor socio-economice, situate pe raurile Mara si Iza. De 

asemenea, barajul Runcu va avea si rol de producere a energiei electrice pentru tot 

judetul Maramures. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Unitatea 1 CNE Cernavodă, resincronizată la Sistemul Energetic Naţional 

Nuclearelectrica anunţă resincronizarea Unităţii 1 CNE Cernavodă la Sistemul 

Energetic Naţional, după remedierea cauzei care a condus la desincronizarea 

petrecută miercuri seara. 
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"Manevrele de resincronizare au fost efectuate în conformitate cu procedurile CNE 

Cernavodă, Unitatea 1 funcţionând la parametrii nominali de Securitate nucleară", 

se menţionează într-un comunicat al companiei, remis joi dimineaţa AGERPRES. 

 

Miercuri seara, SN Nuclearelectrica a anunţat că Unitatea 1 a CNE Cernavodă s-a 

deconectat de la Sistemul Energetic Naţional în timpul etapei de creştere a puterii 

reactorului, după resincronizarea la reţea, ca urmare a finalizării lucrărilor aferente 

opririi planificate, în cursul aceleiaşi seri. 

 

"Specialiştii investighează cauza şi vor efectua lucrările de remediere în 

conformitate cu procedurile CNE Cernavodă. Precizăm faptul că deconectarea 

Unităţii 1 CNE Cernavodă de la Sistemul Energetic Naţional, precum şi lucrările 

de remediere, nu au impact advers asupra securităţii nucleare, a personalului, 

populaţiei şi mediului înconjurător", au precizat reprezentanţii SNN, într-un 

comunicat remis miercuri seara AGERPRES. 

 

Unitatea 1 a intrat în programul de oprire planificată în data de 20 iunie 2020, în 

vederea efectuării lucrărilor de mentenanţă realizate o dată la doi ani pentru fiecare 

unitate. Decizia a fost adoptată de Consiliul de Administraţie al SNN în şedinţa din 

data de 8 mai 2020, în baza analizei tuturor factorilor de impact asupra opririi 

planificate a Unităţii 1. 

 

"În perioada opririi planificate s-au efectuat peste 10.000 de activităţi din 

următoarele programe: programul de mentenanţă preventivă şi corectivă; 

programul de inspecţii; programul de testare obligatorie pe perioada opririlor 

planificate, conform cerinţelor Comisiei Naţionale pentru Controlul Activităţilor 

Nucleare, care se poate efectua numai cu centrala oprită; programul de 

implementare a modificărilor pe proiect pe anumite 

sisteme/echipamente/componente", se arată în comunicat. 

(Sursa: Agerpres) 
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 Pretul petrolului inregistreaza o noua crestere. A ajuns la cel mai ridicat 

nivel din ultimele cinci luni 

Preturile petrolului au crescut miercuri la cele mai ridicat niveluri atinse de la 

inceputul lunii martie, dupa o scadere mare a stocurilor in Statele Unite si 

deprecierea dolarului, dar investitorii continua sa fie ingrijorati de impactul 

cresterii cazurilor de infectii cu noul coronavirus asupra perspectivei cererii, 

transmite Reuters. 

 

Pretul petrolului Brent a urcat cu 1,6%, la 45,13 dolari pe baril. Cotatia petrolului 

american West Texas Intermediate a avansat cu 1,1%, la 42,14 dolari pe baril. 

 

Ambele contracte au crescut pe parcursul sedintei de tranzactionare cu peste 4%. 

 

Stocurile de petrol din SUA au scazut cu 7,4 milioane de bri, saptamana trecuta, 

potrivit datelor Administratiei pentru Informatii in Domeniul Energiei. Analistii 

anticipau ca stocurile de petrol vor scadea cu 3 milioane de barili. 

Cotatiile au fost sustinute si de deprecierea dolarului, care face ca petrolul sa fie 

mai ieftin pentru detinatorii de alte valute. 

 

Intre factorii care au mai sustinut preturile petrolului sunt progresul negocierilor 

dintre Casa Alba ssi democratii din Congres pentru un nou program de ajutoare 

economice, cresterea comenzilor primite de fabricile americane si revenirea la o 

crestere modesta a activitatilor de afaceri din zona euro, in luna iulie. 

 

Investitorii continua sa fie insa ingrijorati de cresterea numarului de cazuri de 

Covid-19. Numarul deceselor provocate de aceasta boala a depasit miercuri nivelul 

de 700.000, cele mai multe morti avand loc in SUA, Brazilia, India si Mexic. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 

 

https://ziare.com/economie/petrol/
https://ziare.com/economie/zona-euro/
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 Concedieri masive pe cel mai important santier naval din Romania. Patronii 

vorbesc despre "consecintele epidemiei COVID-19" 

Grupul Damen va disponibiliza in jur de 1.050 angajati din intreaga lume, 

modificarile organizationale vizand in cea mai mare parte divizia de Nave Medii. 

 

In Romania se va proceda la disponibilizarea unui numar de 870 de angajati, 

potrivit unui comunicat al companiei. 

 

"La inceputul acestui an, Grupul Damen a prezentat un plan ambitios de viitor 

pornind de la perspectiva navigatiei in conditii de zero emisii de carbon dar si a 

digitalizarii si standardizarii platformelor de lucru. In acest scop, grupul a demarat 

deja investitii specifice. Cu toate acestea, pretul scazut al petrolului a determinat 

partial, o incetinire a activitatii in segmentul offshore. 

 

Acest factor, coroborat cu consecintele epidemiei COVID-19, conduce la 

necesitatea unor schimbari organizationale pe termen scurt, menite sa asigure 

adaptarea companiei la noua realitate. Drept urmare, grupul va disponibiliza in jur 

de 1.050 angajati din intreaga lume. Modificarile organizationale vizeaza, in cea 

mai mare parte, divizia de Nave Medii. In Romania, se va proceda la 

disponibilizarea unui numar de 870 de angajati, in vreme ce in Olanda, cifra 

disponibilizarilor este de 173", se mentioneaza in comunicatul grupului transmis 

miercuri AGERPRES. 

Conform sursei citate, se estimeaza ca numarul acestora va putea fi limitat prin 

intermediul proiectelor de mobilitate interna din cadrul filialelor noastre din grup. 

 

Compania mentioneaza ca s-a solicitat avizul consiliilor de lucru relevante, 

concomitent cu consultarea sindicatelor din Romania si din Olanda. 

 

"Nu excludem posibilitatea ca si alte schimbari organizationale sa se dovedeasca a 

fi necesare. Toate sunt masuri dificile, cu impact atat asupra afacerii noastre de 

familie, cat si asupra angajatilor nostri.  
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Cu toate acestea, schimbarile sunt necesare pentru a putea mentine un climat 

sanatos in companie si a beneficia de bunele perspective ale proiectelor potentiale 

pe termen lung din diverse sectoare ale pietei constructiilor si reparatiilor de nave", 

se mai spune in comunicat. 

 

Damen Shipyards Group opereaza 36 de santiere navale si de reparatii, avand 

12.000 de angajati in intreaga lume. Damen a livrat pana acum mai mult de 6 500 

de nave in peste 100 de tari, furnizand anual aproximativ 175 de nave catre clienti 

din intreaga lume. Pe baza conceptului sau original si standardizat de proiectare a 

navelor, Damen reuseste sa garanteze o calitate consecventa. 

 

Grupul Damen este prezent in Romania prin intermediul santierelor navale Damen 

Mangalia si Damen Galati. 

 

Cu o suprafata de 55 de hectare si avand aproximativ 2.200 de angajati, Santierul 

Naval Damen Galati se numara printre cele mai mari unitati de productie din 

cadrul Grupului olandez Damen care reuneste 35 de santiere din intreaga lume. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Tragedie românească: 80% din tinerii cercetători de la laserul de la 

Măgurele îşi caută de muncă în străinătate 

Aproximativ 80% dintre tinerii cercetători de fizică nucleară din cadrul 

laboratorului de laser de mare intensitate de la Măgurele îşi trimit în prezent CV-

urile la angajatori din străinătate, nemulţumiţi de sabotarea activităţii institutului de 

cercetare, a declarat, miercuri, pentru AGERPRES, vicepreşedintele pentru 

Cercetare Ştiinţifică al Federaţiei Sindicale Hermes, George Epurescu, la finalul 

protestului organizat de organizaţia sindicală în faţa sediului Ministerului 

Educaţiei. 
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"Institutul şi proiectul ELI sunt în cădere liberă, nu se mai poate face cercetare şi 

normal că cercetătorii sunt într-o situaţie în care mulţi dintre ei îşi caută de lucru, 

pentru că în fizica nucleară România este o pepinieră importantă pentru instituţiile 

din Europa şi nu numai. Practic cam 80% din tinerii cercetători, care sunt şi 

angajaţi pe perioadă determinată, asistenţi cercetare, doctoranzi sau care şi-au luat 

doctoratul, au spus că toţi trimit CV-uri în străinătate, în urma situaţiei, ca urmare a 

sabotării activităţii de la ELI-NP. Orice element de cercetare este sabotat în mod 

sistematic. Deci practic în acest moment marele laser, de la proiectul care readucea 

cercetătorii în ţară şi ţinea creierele în România, reprezintă principalul element de 

exod, s-a transformat în ce nu trebuia să fie", a precizat George Epurescu. 

Câţiva zeci de angajaţi ai Institutul Naţional de Cercetare-Dezvoltare pentru Fizică 

şi Inginerie Nucleară Horia Hulubei (IFIN-HH) şi ai laboratorului de laser de mare 

intensitate de la Măgurele (Extreme Light Infrastructure - Nuclear Physics - ELI-

NP) au solicitat ministrului Educaţiei să reacţioneze faţă de stilul de management 

al conducerii IFIN-HH. 

Vicepreşedintele Federaţiei Sindicale Hermes a menţionat că manifestanţii au cerut 

oprirea abuzurilor directorului general al IFIN-HH, Nicolae Zamfir. 

"A fost o acţiune a Federaţiei pentru intrarea în legalitate la IFIN-HH cu privire la 

numirea directorului general şi stoparea abuzurilor acestuia. Aici (la IFIN-HH, n.r.) 

lucrurile au degenerat în abuzuri de neimaginat. Avem această situaţie de ocupare 

ilegală a postului (de director general, n.r.), iar alţi oameni, care îndeplinesc 

condiţiile, trebuie să aibă dreptul să se înscrie la concurs, să poată accede la funcţia 

de director general, că nu e funcţie pe persoană fizică. Este o funcţie într-o 

instituţie publică şi se ocupă conform legii. Şi atunci de ce să fie alţi cercetători 

competenţi degrevaţi de posibilitatea de a accede la o astfel de funcţie?", a 

comentat George Epurescu. 

Vicepreşedintele Federaţiei Sindicale Hermes a acuzat conducerea IFIN-HH că 

utilizează contracte de muncă pe termen determinat pentru a îi controla pe angajaţii 

nemulţumiţi. 
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"Acest management defectuos este şi la IFIN şi la ELI-NP. Un element de abuz şi 

de şantaj şi de ameninţare la adresa salariaţilor este menţinerea lor pe contracte 

individuale de muncă pe durată determinată. Deci ţin cercetători 7-8-9 ani pe 

durată determinată, când legea spune că maxim se poate 3 ani. Ei au inventat nişte 

posturi - asistent de cercetare post-doctoral - care nu sunt în codul ocupaţiilor din 

România, şi au inventat aceste posturi cu perioadă nedeterminată, ca să eludeze 

legea. Iar acest lucru este un element prin care îşi bat joc de salariaţi, îi ţin să nu 

vorbească, pentru că dacă vorbeşti nu-ţi mai continuă contractul, care e pe un an 

sau pe doi ani", a adăugat George Epurescu. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Se PRĂBUȘEȘTE domeniul transporturilor: FORT trage un semnal de 

alarmă și publică cifre care dau fiori 

Federaţia Operatorilor Români de Transport (FORT) vorbeşte despre ”o prăbuşire 

dramatică a afacerilor din domeniu” şi prezintă situaţia pe diferite tipuri de 

transport. Transportul internaţional de pasageri este extrem de afectat, cursele 

intracomunitare fiind oprite în proporţie de 100%, iar cele turistice reduse cu 90%. 

FORT prezintă şi câteva măsuri pe care le consideră utile pentru salvarea 

domeniului, informează News.ro. 

”Analiza la zi a transporturilor rutiere de mărfuri şi de pasageri în trafic naţional şi 

internaţional ne arată o prăbuşire dramatică a afacerilor din domeniu, în contextul 

problemelor economice şi sociale generate de evoluţia pandemică, de contextul 

legislativ autohton şi european, dar mai ales de erorile grave în abordarea 

guvernamentală a măsurilor sectoriale, ce lipsesc cu desăvârşire”, a transmis, 

miercuri, FORT, printr-un comunicat de presă. 

FORT prezintă ”tabloul complet al dezastrului ce va conduce la o influenţă 

negativă în produsul intern brut de aproximativ 6%”. 

Prezentăm anaiza realizată de FORT: 
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”1. Transportul internaţional de mărfuri – cel mai mare exportator de servicii din 

industria transporturilor : 

- Foarte afectat transportul mărfurilor generale şi cel din industria automotive, 

puţin afectat transportul mărfurilor la temperatură controlată 

- Media ne arată o scădere a volumelor mărfurilor transportate cu aproximativ 50% 

în raport cu anul 2019 

- Tarifele medii practicate în transportul internaţional de mărfuri a scăzut cu 10% 

faţă de perioada similară a anului trecut 

- Noile prevederi ale Pachetului de mobilitate, în special cele aplicabile încă din 

luna August a.c. (ex. întoarcerea, odată la 4 săptămâni la locul de reşedinţă al 

conducătorului auto) vor provoca o creştere artificială a costurilor operaţionale în 

medie cu minim 20%, imposibil de gestionat de către companiile de transport 

intracomunitar 

- A început migraţia firmelor de transport către ţările Europei de Vest, în special 

către Germania, Austria, Belgia, Spania şi Olanda în încercarea de a menţine 

valabile contractele cu clienţii transporturilor intracomunitare 

- Exodul şoferilor către ţările vestice continuă, pe fondul instabilităţii şi volatilităţii 

companiilor autohtone, dar şi din cauza instabilităţii sociale şi economice din ţara 

noastră. Europa de Vest are un deficit total de cel puţin 500.000 de şoferi 

profesionişti, numai Anglia având un minus de 60.000 

- Transportul internaţional express (2,4-3,5 to) – se lucrează la capacitate redusă în 

medie cu 50% mai mică faţă de perioada similară a anului trecut/ jumătate din flote 

sunt în parcări. 

- Per total, transportul rutier internaţional de mărfuri este afectat şi de creşterea 

costurilor operaţionale în medie cu 8% pentru fiecare cursă în parte, cauzată în 

special de haosul timpilor de conducere, provocat de modificarea rutelor de 

transport respectiv de blocajele din frontiere. 
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2. Transportul internaţional de pasageri – al doilea mare exportator de servicii din 

transportul rutier 

- Cursele turistice intracomunitare sunt blocate în procent de 100%, nu există 

activitate pentru companiile româneşti 

- Cursele turistice externe cu clienţi români – scădere de 90% faţă de perioada 

similară a anului trecut 

- Cursele regulate de pasageri în trafic internaţional – după un restart mult aşteptat 

la începutul lunii mai pe fondul deblocării lor, din nou în scădere dramatică – 

minus 70% faţă de perioada similară a anului trecut. 

Nu mai există pasageri către România, ceea ce presupune că returul se face cu 

maxim 20% din locuri ocupate. 

- Afectat drastic de transportul ilicit – piraterie cu pasageri şi coletărie 

3. Transportul naţional de mărfuri 

- Scădere a volumelor cu aproximativ 20% 

- Cele mai mici tarife practicate într-o tară europeană cu excepţia Bulgariei, în 

scădere în ultimele cinci luni – efect de canibalizare a pieţei 

- Se constată o ortientare a clienţilor către capacităţi mai mici de transport în 

vederea optimizării costurilor 

4. Transportul naţional de pasageri 

- Transportul ocazional/ turistic înregistreaza o scădere de peste 90% faţă de media 

semestrială a ultimilor ani 

- Transportul regulat interjudeţean de pasageri – se lucrează la capacitate de maxim 

30%, foarte multe curse suspendate, număr extrem de mic de pasageri pe cursele 

active în scădere cu 70-75% faţă de perioada similară a anului trecut 

- Transportul judeţean de pasageri – se lucrează la capacitate de 80-90% din total 

curse, însă cu număr de pasageri redus semnificativ. 

Aproximativ 60-70% din numărul pasagerilor în perioada similară a anului 2019.  
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Concurenţă neloială din partea companiilor de transport aparţinând autorităţiilor 

locale sau asociaţiilor de dezvoltare intercomunitară. Haos legislativ şi presiune 

uriaşă din partea autorităţiilor, abuzuri instituţionale, etc. 

- Transportul de tip navetă – slab afectat în comparaţie cu 2019 

- Transporturile de tip transfer aeroport – capacitate mică în raport cu reducerea 

drastică a numărului de pasageri – cu peste 60% faţă de perioada similară a anului 

trecut 

Date generale: 

- 95% din operatorii de transport ce şi-au redus activitatea de la debutul stării de 

urgenţă, au optat pentru soluţia şomajului tehnic, însă acum, majoritatea regretă 

această acţiune şi spun că nu pot face faţă lunilor care vin 

- Marea majoritate a transportatorilor acuză faptul că programul IMM invest a fost 

prost gândit, lipsit de transparenţă şi echilibru şi nici măcar 10 % din firmele 

membre F.O.R.T. nu au putut trece în etapă finală pentru a accesa sumele necesare 

continuării activităţii 

- Activitatea centrelor de pregătire profesională şi procesul de examinare pentru 

obţinerea atestatelor necesare conducătorilor auto profesionişti sunt suspendate din 

nou, începand cu această săptămână, existând riscul major că transporturile 

internaţionale să nu se mai poată desfăşura în lipsa valabilităţii documentelor 

- Termenul cel mai des întâlnit la nivelul companiilor de transport autohtone este 

SUPRAVIEŢUIREA 

- Soluţiile aşteptate de la Guvernanţi: reducerea TVA-ului aplicabil în cazul 

serviciilor de transport, suspendarea taxelor de drum, reducerea gradului de 

împovărare fiscală în privinţa salariilor pentru a creşte salarizarea în acest sector de 

activitate”. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 



 

CNSLR Fratia | Revista Presei 6 august 2020 51 

 

 Operatorii care vor să dezvolte rețele 5G trebuie să dovedească că ”nu se 

află sub controlul unui guvern străin, în lipsa unui sistem juridic 

independent”. Condițiile impuse par să elimine compania Huawei dintre 

competitori 

Solicitarea pentru obţinerea autorizării de a utiliza tehnologia 5G trebuie să 

cuprindă o declaraţie pe proprie răspundere care să ateste că producătorul ”nu se 

află sub controlul unui guvern străin, în lipsa unui sistem juridic independent”, se 

arată în proiectul de lege privind adoptarea unor măsuri referitoare la infrastructuri 

informatice și de comunicații de interes național şi condiţiile implementării 

rețelelor 5G. Scrisoarea de intenție se depune la Ministerul Transporturilor, 

Infrastructurii şi Comunicaţiilor și se transmite de îndată la CSAT, mai arată 

documentul. 

În plus, declarația pe proprie răspundere mai trebuie să ateste că producătorul are o 

structură transparentă a acţionariatului, nu are cunoştinţă de un istoric de conduită 

corporativă neetică și se supune unui sistem juridic care impune practici 

corporative transparente. 

Aceste condiții par să elimine compania Huawei dintre competitori, ceea ce ar fi în 

linie cu intențiile cuprinse în Parteneriatul semnat de România cu SUA. "România 

tocmai a semnat un memorandum de înțelegere cu SUA, chiar înaintea întâlnirii pe 

care președintele Iohannis a avut-o cu Președintele Trump. Scopul, în conformitate 

cu acel Memorandum, este ca România să devină, să spun așa, "liberă de Huawei". 

Vrem ca prietenii și aliații noștri să folosească orice fel de echipament doresc 

pentru 5G, atât timp cât respectă standardele de guvernare, ceea ce nu include 

împărtășirea de informații cu guvernele-gazdă, nu include activități maligne și o 

serie de multe alte lucruri față de care, evident, ne opunem. Cred că România a 

analizat foarte serios ce tehnologie 5G să folosească pe viitor și a decis că 

tehnologia chineză nu este calea pe care să o urmeze, iar noi aplaudăm această 

poziție", a declarat Ambasadorul SUA la UE, Gordon Sondland. 

Radoslaw Kedzia, vicepreședintele Huawei pentru regiunea CEEN (Europa 

Centrală și de est și țările nordice), a avut la finalul lunii septembrie la București o 

întâlnire cu presa pe tema statutului Huawei în Europa și în lume, în contextul 

relațiilor tensionate dintre China și SUA.  

https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2020-08-6-24214508-0-proiect-lege-v4-rev.doc
https://economie.hotnews.ro/stiri-telecom-23351077-ambasadorul-sua-despre-memorandumul-romania-sua-privind-tehnologia-5g-scopul-este-romania-devina-libera-huawei.htm
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Acesta a răspuns întrebărilor legate de acuzațiile care i se aduc producătorului 

chinez la nivel internațional dar și asupra situației companiei în țările din regiune în 

contextul lansării rețelelor 5G. "Suntem sub presiunea media de la începutul 

acestui an cu acuzații privind securitatea cibernetică și este nedrept ca reputația 

noastră să fie afectată fără dovezi. Securitatea cibernetică este un subiect fierbinte 

care este politizat. Nu suntem un operator de rețea, ci furnizor de soluții de rețea și 

soluțiile noastre nu au pus niciodată probleme de securitate, de asta clienții noștri 

au încredere în noi. Situația din România a fost o surpriză pentru noi", a spus 

atunci vicepreședintele Huawei. 

 

Acesta a mai precizat că Polonia, o țară care a semnat un memorandum similar cu 

SUA pentru securitatea 5G a fost mai transparentă decât autoritățile de la 

București. 

Potrivit Expunerii de motive la proiectul de lege, dispozițiile din domeniul 

comunicațiilor electronice nu sunt suficiente din perspectiva domeniului securității 

naționale și apărării naționale, aspect ce trebuie reglementat printr-un alt act 

normativ. 

”După cum se cunoaște, numărul incidentelor de securitate cibernetică este în 

creștere, acest aspect ce constituie o amenințare gravă pentru funcţionarea reţelelor 

şi a sistemelor informatice care pot să devină ținte pentru acțiunile rău-intenționate 

menite să afecteze confidenţialitatea datelor sau să întrerupă funcţionarea reţelelor. 

Consecințele acestor incidente se reflectă asupra sectoarelor importante pentru 

statul român și pot genera pierderi consistente ori chiar pot conduce la 

materializarea unor riscuri la adresa securității și apărării naționale. 

Dezvoltarea tehnologiilor 5G poate crea premisele manifestării unor riscuri şi 

ameninţări interconectate, de natură a creşte complexitatea, incertitudinea şi 

volatilitatea mediului global de securitate, iar o gestionare precară a acestora ar 

putea conduce proliferarea şi redimensionarea unor ameninţări transfrontaliere, 

precum terorismul, hacktivismul, criminalitatea organizată. În acest context, 

creşterea şi îmbunătăţirea comunicaţiilor care susţin servicii digitale inovatoare 

menite să sprijine cetăţenii şi mediul de afaceri trebuie să fie susţinută prin măsuri 

de securizare a datelor şi informaţiilor vehiculate în sistemele respective”, mai 

arată documentul. 

https://economie.hotnews.ro/stiri-telecom-23378883-huawei-cere-intanire-guvernului-romaniei-publicarea-memorandumului-sua-5g-asa-cum-facut-polonia-nu-avem-nimic-ascuns.htm
https://economie.hotnews.ro/stiri-telecom-23378883-huawei-cere-intanire-guvernului-romaniei-publicarea-memorandumului-sua-5g-asa-cum-facut-polonia-nu-avem-nimic-ascuns.htm
https://media.hotnews.ro/media_server1/document-2020-08-6-24214507-0-expunere-motive.doc
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Prin proiect se propune ca autorizarea să fie acordată prin decizie a Prim-

Ministrului, după avizul conform al Consiliului Suprem de Apărare al Țării 

(CSAT), fiind luat în considerare rolul stabilit prin Legea nr. 415/2002 privind 

organizarea și funcționarea Consiliului Suprem de Apărare al Țării. 

Totodată, în prezentul act normativ se propun măsuri de eliminare treptată a 

tehnologiilor, echipamentelor și programelor software utilizate în prezent de către 

furnizorii de reţele de comunicaţii electronice prin intermediul cărora se asigură 

servicii de comunicaţii electronice de tip 5G. 

 

Proiectul stabileşte ca eventualele litigii, dată fiind importanţa proiectului de act 

normativ din perspectiva domeniului securităţii naţionale şi apărării naţionale, să 

fie analizate în primă instanţă de Curtea de Apel Bucureşti. 

”Cu privire la mediul concurențial se poate reține că, urmare a regimului de 

autorizare instituit prin proiectul de act normativ, se poate ajunge la situația în care, 

pentru considerente ce țin de securitatea națională și apărarea națională, să fie 

limitate opțiunile aflate la îndemână furnizorilor de rețele și servicii de comunicații 

electronice atunci când decid achiziționarea de tehnologii, echipamente și 

programe software utilizate în reţelele de comunicaţii electronice prin intermediul 

cărora se asigură servicii de comunicaţii electronice de tip 5G. 

Efectele, în concret, depind și de numărul producătorilor care obțin autorizarea 

stabilită prin proiectul de lege” se mai arată în document. 

Potrivit proiectului, Autoritatea Națională pentru Administrare și Reglementare în 

Comunicații (ANCOM) poate aplica operatorilor telecom amenzi între 3% și 10% 

din cifra de afaceri dacă refuză să furnizeze "informații detaliate cu privire la 

tehnologiile, echipamentele și programele software implementate în rețelele 5G, cu 

privire la producătorul acestora, precum și cu privire la gradul de externalizare 

către terțe părți al anumitor activități referitoare la gestionarea rețelelor de 

comunicații electronice furnizate".  
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De asemenea, ANCOM poate aplica amenzi în cuantum cuprins între 1% și 5% din 

cifra de afaceri dacă operatorii de telecomunicații utilizează tehnologii, 

echipamente și programe software în rețelele 5G puse la dispoziție de producători 

care nu au obținut sau cărora le-a fost retrasă autorizarea stabilită sau dacă 

utilizează, după expirarea termenului maxim de 5 ani, menționat anterior, de 

tehnologii, echipamente și programe software în rețelele de comunicații de la 

producători fără autorizație. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Platformele digitale intră în vizorul Comisiei Europene - se pregătește DAC 

7! 

Comisia Europeană (CE) continuă acțiunea de implementare a obligațiilor de 

raportare fiscală de către diverse entități. Astfel, după aplicarea DAC 6, care 

introduce o astfel de obligație pentru tranzacțiile transfrontaliere considerate cu 

risc fiscal, CE se pregătește să adopte DAC 7, directivă care vizează reguli noi de 

raportare fiscală pentru platformele digitale. Scopul declarat al DAC 7 este acela 

de a monitoriza operațiunile din sfera economiei digitale, în special pe cele care 

implică intermedierea între furnizori persoane fizice sau juridice și clienți și care, 

în absența unor astfel de mecanisme de raportare, ar fi foarte greu de identificat și 

de verificat de către autoritățile fiscale. 

 

Directiva DAC 7 se înscrie în acțiunile întreprinse la nivel global de Organizația 

pentru Cooperare și Dezvoltare Economică (OCDE), anunțate sub denumirea 

„Exemple de reguli de raportare pentru operatorii de platforme specifice economiei 

colaborative și pieței virtuale a muncii” („Model rules for reporting by platform 

operators with respect to Sellers in the sharing and gig economy”) și care conțin 

recomandări de raportare de către platformele digitale cu privire la anumite 

categorii de furnizori implicați în comerțul on-line în statele membre OCDE. 
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Cum vor fi afectați jucătorii din domeniu? 

 

Conform proiectului publicat recent, entitățile care operează platforme digitale 

(aplicații mobile sau desktop, site-uri web etc.) și care, prin natura lor, 

intermediază o relație de vânzare-cumpărare între un furnizor (persoană fizică sau 

juridică) și unul sau mai mulți utilizatori, vor fi obligate să raporteze tranzacțiile 

intermediate către autoritățile fiscale relevante. Ulterior, informațiile vor fi puse la 

dispoziția altor state membre, în cazul tranzacțiilor care implică mai multe 

jurisdicții. 

 

Printre altele, raportarea trebuie să conțină informații cheie cu privire la tranzacțiile 

intermediate, cum ar fi veniturile obținute de furnizori, comisioanele reținute de 

platformele digitale etc. Termenul de raportare va fi anual, respectiv 31 ianuarie a 

anului următor celui în care sunt obținute veniturile. 

 

Care vor fi tranzacțiile raportabile? 

 

O tranzacție efectuată prin intermediul unei platforme digitale este considerată 

raportabilă dacă îndeplinește unul sau mai multe criterii dintr-o listă cuprinsă în 

proiectul de directivă. Astfel, în categoria tranzacțiilor raportabile se înscriu 

închirierile de bunuri imobile – astfel de tranzacții luând, de cele mai multe ori, 

forma închirierilor de imobile cu caracter sezonier sau pe termen lung, prestarea de 

servicii personale (livrări, meditații, servicii de tip liber profesionist, servicii 

sportive etc.), vânzările de bunuri, închirierea temporară a mijloacelor de transport 

(mașini, trotinete, biciclete), investițiile/împrumuturile derulate în cadrul modelelor 

de finanțare a proiectelor antreprenoriale de tip crowdfunding (ceea ce presupune 

finanțarea unor idei de afaceri prin apelarea la o gamă cât mai largă de investitori, 

de cele mai multe ori prin intermediul unor platforme online). 

 

Dacă directiva va fi adoptată în versiunea publicată de CE, ar trebui să fie 

transpusă de fiecare stat membru până la 31 decembrie 2021 și să intre în vigoare 

la 1 ianuarie 2022. 
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Obligațiile operatorilor de platforme digitale 

 

Impactul directivei va fi unul semnificativ pentru entitățile care operează 

platformele digitale. Printre noile obligații se numără identificarea naturii 

tranzacțiilor realizate prin intermediul platformelor, colectarea datelor furnizorilor 

activi pe platformă, validarea corectitudinii acestora, sortarea datelor, raportarea 

etc. 

 

De asemenea, este de reținut faptul că obligația se aplică și operatorilor din afara 

UE, dacă furnizorii sau clienții din platformă sunt din UE. 

 

Un alt aspect de remarcat este că proiectul de directivă nu prevede o sumă limită 

peste care o operațiune devine raportabilă, ceea ce înseamnă că obligațiile de 

raportare se vor aplica tuturor jucătorilor eligibili, motiv pentru care ar putea fi 

destul de oneroase și descurajante pentru start-up- urile din acest domeniu, cu atât 

mai mult dacă sancțiunile vor fi semnificative. 

 

Care vor fi sancțiunile aplicabile? 

 

În privința sancțiunilor, directiva lasă la latitudinea fiecărui stat membru decizia cu 

privire la cuantumul acestora. Însă, dacă ținem cont de sancțiunile similare pentru 

neconformare aplicabile în cazul DAC 6, care pot să ajungă până la 100.000 de lei 

pe tranzacție, impactul acestor noi reglementări ar putea fi unul semnificativ, în 

special pentru afacerile mici sau operatorii în faza de start-up. 

 

Așadar, este evident că, odată cu creșterea gradului de sofisticare, tehnologizare și 

internaționalizare a afacerilor în era digitală, vor apărea din ce în ce mai multe 

reglementări și obligații de raportare a tranzacțiilor către autoritățile fiscale. 

Comisia Europeană este foarte vigilentă în ceea ce privește taxarea economiei 

digitale, iar DAC 7 este un pas înainte în această direcție. 

(Sursa: hotnews.ro) 
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 Şeful ONU cere eliminarea totală a armelor nucleare 

Secretarul general al ONU, Antonio Guterres, a cerut eliminarea totală a armelor 

nucleare, la comemorarea a 75 de ani de la atacul american cu bombă asupra 

oraşului japonez Hiroshima, informează joi dpa. 

 

"Statele care deţin arme nucleare îşi modernizează arsenalele şi dezvoltă arme noi 

şi periculoase", a declarat Guterres într-un mesaj video la ceremonia anuală de la 

Hiroshima. 

 

"Riscul ca armele nucleare să fie utilizate în mod intenţionat, din greşeală sau 

calcule greşite, este prea mare pentru ca astfel de tendinţe să continue", a adăugat 

şeful ONU. 

 

"Singura modalitate de a elimina în totalitate riscul nuclear este eliminarea totală a 

armelor nucleare", a subliniat el.  

(Sursa: Agerpres) 

 


